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l Controlul fiscal: 
Suprapunerea peste 
crize… suprapuse. Anul 
trecut, controlul fiscal, cu 
ambele sale componente 
– DGAF și Inspecția 
fiscală, aveau să aducă la 
bugetul statului cca. 2,84 
mld. lei, ca diferențe de 
impozite/ taxe, amenzi, 
confiscări, penalități/ 
majorări de întârziere 
etc. Pentru că prejudiciile 
fiscale constatate, pre‐
ponderant aferente 
sesizărilor penale, presu‐
pun un regim extrem de 
greoi privind recuperarea 
lor, deși sunt relativ mari 
(ex. 783,2 mil. lei în anul 
2023), nu le aducem în 
discuție aici.  
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l Inflaţia din Turcia a 
sărit pragul de 75% în 
luna mai. Inflaţia din 
Turcia a depăşit 75% în 
mai, faţă de 69,8% în 
aprilie, dar economiştii 
se aşteaptă ca acest nivel 
să fie vârful, înainte ca 
preţurile să înceapă să 
scadă, transmite CNBC. 
Preţurile de consum au 
crescut cu 75,45% în mai, 
pe o bază anuală, şi cu 
3,37% pe o bază lunară, 
potrivit Institutului de 
Statistică din Turcia,. 
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l  Preţurile sucului de 
portocale bat record 
după record. Preţurile 
sucurilor de portocale au 
urcat la noi maxime 
record, pe fondul 
constrângerilor 
persistente de 
aprovizionare, împingând 
industria în regim de 
criză şi forţându‐i pe unii 
producători să ia în 
considerare folosirea 
unor alte fructe, 
transmite CNBC. 
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l  Încetinirea 
vânzărilor de vehicule 
electrice opreşte 
investiţiile. ACC, 
producătorul de baterii 
pentru vehicule electrice 
(EV) susţinut de 
Mercedes‐Benz şi 
Stellantis, a oprit lucrările 
de construcţii la fabricile 
din Germania şi Italia, pe 
fondul încetinirii 
vânzărilor EV, şi a 
anunţat că se va 
concentra pe bateriile 
mai ieftine. 

Pag. 7 

din Sumar

„Autoportretul“ lui  
Van Gogh poate fi 

văzut la Palas Campus. 
MINA Pop-Up ajunge 
în Iași cu spectacole  

în premieră l 3 

Dobândă BNR 7%  
ROBOR 3M 6.04 % 
ROBOR 6M 6.05 % 
IRCC 3M 5,90 % 
1 EUR 4.9765 lei 
1USD 4.6302 lei 
1 g aur 341,91 lei 

 
Date valabile în 10 iunie 2024

„După pandemie a picat tot. 
S-au oprit toate investițiile“ 
l arată Amalia Georgescu, 
unul dintre asociații de la 
Biocomp l firma produce 

dispozitive pentru 
dezinfecție și decontaminare 

l citiți în pagina 2

Românii nu se mai sperie 
de dobânzile mari la credite 
l dobânzile creditelor ipotecare sunt aproximativ 

duble față de cât erau cu 2-3 ani în urmă

Instalarea de panouri fotovoltaice, o afacere 
ruptă din soare pentru Climatherm 

Popovici, creștere a 
cifrei de afaceri cu 34%

l anul trecut, Clima Therm Center și High Tech Center au 
ajuns la afaceri cumulate de 100 de milioane de lei l Cătălin 
Popovici, fondatorul celor două companii ieșene, consideră 

că „Programul Casa Verde“ a ajutat la dezvoltarea pieței 
sistemelor fotovoltaice pentru domeniul rezidențial, la fel cum 

și în domeniul comercial și industrial alte programe de 
finanțare au adus o importantă contribuție la puterea electrică 
instalată în România l „Fără acestea, astăzi am fi asistat la o 
cu totul altă situație a instalatorilor, vânzătorilor, distribuitorilor 

de sisteme sau elemente componente ale sistemelor 
fotovoltaice“, consideră antreprenorul ieșean l pagina 3 

Cele 24 de produse 
tradiționale din Iași 
înregistrate oficial 
l jumătate sunt produse din carne 

l produsele de panificație și 
patiserie sunt și ele la loc de cinste 
l au mai fost înregistrate două 

tipuri de borș, zacuscă, pastă de 
pește și o băutură din mure l 2

Comercianţii români afectaţi de intrarea chinezilor pe piaţă 

Temu și Shein livrează doar 
cu FanCurier între 30.000 și 

50.000 de comenzi pe zi 
l arată fondatorul firmei de curierat, Felix Pătrășcanu  
l la Otopeni, capacitatea maximă de vămuire este de 
aproximativ 5.000 de colete zilnic l citiți în pagina 4 

Prețul mediu al 
apartamentelor noi din Iași a 
urcat până la 1.600 euro/mp 
l o analiză Imobiliare.ro arată că apartamentele noi 
s-au scumpit cu 13% față de anul trecut l în Cluj, 

imobilele colective au un preț aproape dublu Pietrele prețioase „cultivate“ 
în laborator lovesc din plin 

în industria diamantelor l 8 

Afacerile din transporturi cresc de la un an la altul 

„Nu întotdeauna 
prețul cel mai mic e 

varianta cea mai bună“ 
l arată Laurențiu Hanu, 

acționar la firma HD Trans 
Textil care deține peste o 
sută de autocamioane l 
s-a extins și în Polonia, 
Republica Moldova și 

Cehia l antreprenorul are 
peste 200 de angajați și 

deține în jur de 10 companii de profil l sectorul 
transporturilor rutiere a devenit principal exportator de 
servicii al României, depășind chiar serviciile IT l 4 

Preţurile apartamentelor noi din 
oraşele mari continuă să crească susţinut, 
respectiv cu până la 4% în Timişoara sau 
Constanţa în ultimele 30 de zile, singura 
excepţie fiind Iaşul, unde evoluţia este 
contrară celei înregistrate în celelalte mari 
centre urbane, arată o analiză realizată de 
site‐ul Imobiliare.ro. De asemenea, sunt 

consemnate creşteri ale preţurilor aparta‐
mentelor şi în oraşele medii analizate, cu 
Oradea în prim plan (+1,8%), Sibiu sau 
Craiova. Indicele Imobiliare.ro la nivel 
naţional înregistrează o nouă valoare 
record, de 1.598 euro/mp util. 

l Citiți în pagina 6

În ciuda menținerii unei dobânzi ridicate la 
creditele acordate pentru locuințe care s‐a sit‐
uat în jur de 8% încă din vara anului trecut, 
volumul creditării a crescut din vara anului 
2023. Chiar în condițiile în care dobânzile cred‐
itelor ipotecare sunt aproximativ duble față de 

cât erau cu 2‐3 ani în urmă, potențialii clienții 
nu au mai așteptat scăderea dobânzilor, exis‐
tând riscul ca să crească prețul unei locuințe 
noi sau chiar mai veche, scrie cursdeguver‐
nare.ro. 

l Citiți în pagina 6



companii  locale2 MARŢI, 11 IUNIE 2024, nr. 10 Z I A R U L D E I A S I . R O De Business

Chiar dacă cererea pentru dispozitive 
de dezinfecție a mai scăzut odată cu 
reducerea îmbolnăvirilor de Covid, 
tendința pe piața de dispozitive de 
decontaminare va crește și în următorii 
ani, spun specialiștii. În pandemie însă, 
vânzările Biocomp au crescut de 5,5 ori 
față de anul anterior, de la o cifră de afac‐
eri de 1,8 milioane de lei în 2019, la 
aproape 10 milioane de lei în 2020. În 
anii următori, când spaima de Covid a 
dispărut, au mai scăzut și vânzările. Cifra 
de afaceri din 2023 (4,5 milioane lei) 
este însă cu peste 100% mai mare decât 
cea înregistrată înainte de criza Covid, 
pentru că între timp, atât companiile, cât 
și persoanele fizice au descoperit aceste 
dispozitive de dezinfecție care le pot face 
viața mai ușoară și aerul mai curat.  

Biocomp, o afacere de familie, este în 
același timp una dintre companiile 
înființate la scurt timp după Revoluție. 
„Compania a fost înființată de socrul 
meu în 1991. Soțul meu a preluat‑o în 
1998, când socrul s‑a retras la pensie. 
Eu am intrat oficial în firmă în 2007“, a 
explicat pentru Ziarul de Iași Amalia 
Georgescu, unul dintre cei trei asociați ai 
companiei.  

În acest moment, firma de la Iași care 
se prezintă ca având, la nivel mondial, 
cea mai complexă gamă de dispozitive de 
dezinfecție și decontaminare cu lumină 
ultravioletă UV‐C, iar dacă în primii ani 
spitalele erau clienții obișnuiți, între 
timp cererea a crescut și din alte domenii 
economice, dar și în rândul consumatori‐
lor casnici.  

Dispozitive de ucis  
virusuri și bacterii 

„Noi nu mergem numai pe spitale, 
avem o piață foarte bună pe industria 
alimentară, producători, ferme, zoo‑
tehnie. Dispozitivele funcționează pe 
bază de lumină ultravioletă distru‑
gând virusuri, bacterii, spori de muce‑
gai și sunt singurele care distrug ADN‑
ul acestora. Atunci când folosești o 
substanță chimică pentru a șterge o 
suprafață, ele nu mor, doar sunt 
«amețite» sau inactivate o perioadă 
scurtă de timp. Și, dacă substanța nu 
are concentrația corectă, s‑ar putea să 
facă chiar ca virusurile, bacteriile să 

devină mai rezistente și să capete 
mutații. Ei, când pui dispozitivul în 
funcțiune, e distrus ADN‑ul lor. Și mor. 
Gata, s‑au pulverizat! De exemplu dacă 
ai mucegai pe perete, pui lampa pe 
perete și ții câteva ore sau câteva zile, 
depinde cât de grav este, și se 
transformă efectiv într‑un praf ca de 
făină. Totul moare, nu mai zboară spo‑
rii prin aer“, a explicat Amalia 
Georgescu cum funcționează dispoz‐
itivele produse la Iași de Biocomp.  

„Dezinfectăm jucăriile, covor, pat“ 
La Oficiul Român al Drepturilor de 

Autor, Biocomp a înregistrat conceptul 
de Biosecuritate Ecologică Integrată, „un 
concept unic de asigurare a 
dezinfecției spațiilor de activitate 
umană împotriva contaminării și 
transmiterii oricărui tip de agent 
patogen periculos: virusuri (inclusiv 
SARS‑CoV‑2), bacterii, mucegaiuri etc“. 
Cu alte cuvinte, dispozitivele firmei 
ieșene dezinfectează atât aerul, cât și dif‐
erite suprafețe sau obiecte, dar și produ‐
sele alimentare, care rămân astfel mai 
mult timp proaspete.  

„Eu, de exemplu, am dispozitive în 
camera fetiței, în bucătărie, în baie, ca 
să dezinfecteze în permanență aerul. 
Dezinfectăm jucăriile, covor, pat, mai 
ales că noi avem și motan care intră și 
iese din casă când vrea. Și avem prin‑
tre clienți foarte mulți posesori de ani‑
male care cumpără lămpi, fie pentru 
dezinfecția holurilor sau a zonelor 
unde stau cel mai des animalele, pen‑
tru că există riscul ăsta de alergii. La 
fel, avem foarte mulți părinți cu 
copilași micuți care vin pentru aceste 
dispozitive. Și să știți că și creșele și 
școlile private și‑au montat aparate de 
acest fel“, a dezvăluit antreprenoarea.  

În holul de la intrarea în sediul com‐
paniei, multe tipuri de dispozitive – pe 
stative, de mână, de montat pe perete 
sau pe tavan, sub formă de sertare sau de 
cutii sunt expuse pentru clienții în 
căutare de soluții adecvate nevoilor lor, 
în timp ce de pe tavan și de pe pereții 
încăperilor din companie alte astfel de 
dispozitive sunt puse în funcțiune și 
dezinfectează aerul de orice microb ar 
putea fi adus din afară.   

„Regula de bază este nu expui 
corpul, pielea, în zona luminii“ 
„Pornim de la variantele home‑use, 

mai micuțe, mai mari, și încet‑încet 
intrăm și în zona industrială 
alimentară. Imaginează‑ți că vorbim 
de dispozitive micuțe, dar la nivelul 
industrial, profesional, facem plat‑
forme foarte mari. Aici sunt expuse 
doar pentru prezentare, dacă vin, de 
exemplu, medici stomatologi sau veter‑
inari“, spune antreprenoarea în timp ce 
arată spre diferite tipuri de dispozitive. 

„Astea funcționează în permanență, 
dezinfectând aerul prin circulația 
naturală și noi putem să stăm fără 
nicio problemă, aerul e dezinfectat. 
Dacă vrei să faci o dezinfecție 
punctuală și să folosești dispozitivele 
astea, nu trebuie să stai în fața luminii. 
Într‑un fel, regula de bază este nu expui 
corpul, pielea, în zona luminii. Câteva 
secunde nu pățești nimic, dar ea fiind o 
lumină cu acțiune distructivă a micro‑
organismelor, iar noi suntem plini de 
bacterii, ce o să facă lampa? Bineînțeles 
că va dezinfecta. Nu există nici să intre 
în piele, că toată lumea se sperie, este 
lumină de suprafață și practic va crea 
senzația de arsură solară“. 

Până să ajungă să se poată numi spe‐
cialist mondial în dezinfecția stațiilor și 
obiectelor pe baza tehnologiei luminii 
ultraviolete UV‐C, Biocomp a avut de 
înfruntat câteva mari crize, unele provo‐
cate de conjunctura națională, altele de 
influențele de la nivel mondial,  
povestește Amalia Georgescu: „A trecut 
prin patru crize. După 1991 a fost 
atunci perioada când a crescut inflația 
foarte tare, prin 1995‑1996. După 

aceea, a fost perioada când a preluat 
soțul meu compania de la tatăl lui. Au 
fost atunci niște perioade în care se 
făceau primele licitații la spitale, se lua 
marfa pe datorie, contractele nu erau 
cum trebuia să fie, cum sunt licitațiile 
adevărate întotdeauna. Spitalele nu 
plăteau la timp, aveau întârzieri și de 
un an și jumătate ‑ doi ani la plăți ‑ 
atunci a fost a doua criză. După aceea, 
a urmat criza economică din 2009. Și 
bineînțeles...“  

A urmat pandemia. „Nu, nu pandemia 
– atunci am fost pe plus, mă corectează 
antreprenoare, după pandemie a picat 
tot. S‑au oprit toate investițiile când 
lumea a văzut că nu mai e un risc. A 
fost o multitudine de dispozitive din 
China care a invadat piața, dar când 
pandemia s‑a terminat au cam 
dispărut celelalte produse. Și tot noi 
am rămas. Le băgau în priză, pe cele 
luate din China, și după 3‑4 ore se 
ardeau și apoi ne sunau tot pe noi, pen‑
tru că noi suntem singurii producători, 
restul sunt distribuitori, aduc de prin 
alte părți. Suntem singurii specializați 
pe zona asta, avem și conceptul de 
Biosecuritate Ecologică Integrată. Mai 
sunt niște firme de electrice, electron‑
ice care mai fac la cerere, dar nu 
specializați, noi doar pe asta lucrăm“.  

Topul ieșean 
Domeniul în care funcționează 

Biocomp se numește, după clasificarea 
activităților economice, „Fabricarea de 
dispozitive, aparate şi instrumente medi‐
cale şi stomatologice“. E un domeniu larg, 
în care sunt incluse fabricarea de 
aparatură de laborator, instrumente chi‐

rurgicale și medicale, dispozitive și acce‐
sorii chirurgicale, echipamente și aparate 
stomatologice, articole ortodontice, pro‐
teze dentare, dispozitive ortodontice dar 
și mobilierul medical.  

Așa se face că deși e singurul 
producător de dispozitive de dezinfecție, 
Biocomp a avut în 2023 a șasea cea mai 
mare cifră de afaceri între firmele din 
Iași care sunt cuprinse în această clasă 
de activități și a fost pe locul 48 în țară. 
La Iași, pe primul loc la „Fabricarea de 
dispozitive, aparate şi instrumente medi‐
cale şi stomatologice“, după vânzările 
realizate a fost Euromedica SRL, cu o 
cifră de afaceri de 30,6 milioane lei. 

Pe locul al doilea, Avvero Lenti se 
ocupă cu producția de lentile oftal‐
mice, iar pe locul al treilea e o firmă de 
tehnică dentară. Ochii și dinții „vând“ 
cel mai mult, dacă e să ne luăm după 
acest top, în care doar Biocomp se 
ocupă de dezinfecție. Ocupanta locului 
întâi în topul cifrei de afaceri pe anul 
2023 între companiile care au ca 
obiect de activitate fabricarea de dis‐
pozitive, aparate și instrumente medi‐
cale și stomatologice este de fapt un 
importator și distribuitor de orteze și 
dispozitive ortopedice pentru 
prevenție, susținere și reabilitare 
medicală. (Cristina PETRACHE)

„După pandemie a picat tot. S-au oprit toate 
investițiile când lumea a văzut că nu mai e un risc“ 
l arată Amalia Georgescu, unul dintre asociații de la Biocomp l firma produce dispozitive pentru dezinfecție și decontaminare 

Cele 24 de produse tradiționale din Iași înregistrate oficial 
l jumătate sunt produse din carne l produsele de panificație și patiserie sunt și ele la loc de 

cinste l au mai fost înregistrate două tipuri de borș, zacuscă, pastă de pește și o băutură din mure
Dacă sunteți un gurmand 
atent ca mâncarea pe care 
o savurează să nu conțină 
aditivi alimentari și dacă, 
pe deasupra, vreți să 
sprijiniți economia locală, 
atunci vă puteți inspira din 
Registrul Național al 
Produselor Tradiționale 
înainte de a pleca la 
cumpărături. Registrul 
amintit conține lista cu 
produsele tradiționale 
atestate, cu denumirile 
acestor produse și ale 
producătorilor, dar și cu 
județele în care se fabrică 
aceste produse. În 2023, 
de exemplu, s-au 
înregistrat 30 de noi 
produse tradiționale, din 
care patru din Suceava, trei 
de la Iași și unul din 
Botoșani. 

 
 
Registrul Național al 

Produselor Tradiționale, consti‐
tuit conform prevederilor 
Ordinului nr. 724/2013 cu 
modificările și completările ulte‐
rioare, cuprinde produsele 
tradiționale. Conform definiției, 

„produsul tradițional 
reprezintă produsul alimentar 
fabricat pe teritoriul național și 
pentru care se utilizează mate‑
rii prime locale, care nu are în 
compoziția lui aditivi alimen‑
tari, care prezintă o reţetă 
tradițională; un mod de 
producţie și/sau de prelucrare 
și un procedeu tehnologic 
tradițional și care se distinge de 
alte produse similare 
aparţinând aceleiaşi categorii“. 

892 de produse tradiționale  
la nivel național 

Așa se face că începând cu anul 
2014, Institutul Național de 
Statistică (INS) a centralizat date 
din toate județele țării. De atunci 
și până la finalul anului 2023, au 
fost înregistrate în total 892 de 
produse tradiționale, iar județul 
Brașov era campion național, cu 
187 de produse înregistrate în 
total. Din Regiunea de Dezvoltare 
Nord‐Est, trei județe sunt între 
primele zece cu cele mai multe 
produse tradiționale înregistrate: 
Neamț (locul 4, cu 55 de pro‐
duse), Botoșani (locul 7, cu 35 de 
produse) și Iași (locul 10, cu 28 
de produse).  

Unele produse au fost 
radiate 

Entuziasmul primilor ani pen‐
tru înregistrarea produselor 
tradiționale a scăzut treptat. Dacă 
în 2014 în RNPT apăreau deja 

înscrise 277 de produse, în 2023 
la nivelul țării s‐au înregistrat 
doar 30 de noi produse 
tradiționale, dintre care opt din 
Regiunea de Dezvoltare Nord‐Est. 

Între timp, unele dintre aceste 
produse tradiționale au fost chiar 
radiate, așa că, părăsind statisti‐
cile INS, vedem că în Registrul 
Național al Produselor 
Tradiționale (RNPT), actualizat 
până în luna mai a acestui an, 
există în prezent în România 771 
de produse tradiționale. Așa se 
face că deși județul Brașov 
rămâne lider detașat (cu 173 de 
produse tradiționale înregistrate 
și neradiate), ordinea în clasa‐
ment a județelor din regiunea 
Nord‐Est s‐a schimbat: județul 
Neamț, cu 29 produse, ocupă 
locul 7 în România), Suceava cu 
28 produse (din care cinci au fost 
înregistrate în aprilie 2024) e pe 
locul 8, la egalitate cu Satu‐Mare), 
iar județul Botoșani, cu 26 pro‐
duse de produse tradiționale, 
ocupă locul al nouălea, în timp ce 
Iașul, cu 24 de produse e pe locul 
11. 

Din cele 771 de produse 
tradiționale existente acum la 
nivel național, 70% provin din 
trei regiuni de dezvoltare ale 
țării: Centru, Nord‐Vest și Nord‐
Est, iar carnea și produsele din 
carne reprezintă majoritatea 
înscrierilor din registrul produse‐
lor tradiționale la nivelul 
României (41%, adică 315 
înscrieri din totalul de 771).  

În continuare, categoriile de 
produse care fac cel mai des 

obiectul înscrierilor în registrul 
produselor tradiționale sunt lap‐
tele și produsele din lapte (18% 
din total, respectiv 138 de pro‐
duse din 771), legume‐fructe 
(16%) și pâinea, produsele de 
panificație și de patiserie (16%).  

Băuturile tradiționale 
reprezintă doar 5% din totalul 
înregistrărilor (35 produse), 
peștele doar 4% (31 produse), iar 
în categoria „Altele“ au fost 
înscrise la nivel național 7 pro‐
duse (1% din total) – aici 
Regiunea Nord‐Est stă cel mai 
bine (cu patru produse înscrise 
din totalul de șapte).  

Multe din produsele ieșene 
din carne sunt coapte ori 

afumate 
În județul Iași, carnea și pro‐

dusele din carne constituie 
obiectul celor mai multe 

înregistrări în Registrul Național 
al Produselor Tradiționale 
(RNPT), 12 din 24 mai exact, 
cele mai multe fiind diverse sor‐
timente de afumături, de la ceafă 
de porc afumată și coaptă sau la 
pastrama de porc coaptă de la 
Fabrica de Fum din Iași, la 
slăninuțe afumate (Aroneanu), 
costițe afumate (Țigănași), 
chișcă (Răchițeni) sau Toba 
Bunicii (Carmangeria cu Gust, 
Țigănași).  

Urmează apoi produsele de 
pâine, panificație și patiserie (7 
produse înscrise în registrul 
național). La acestea se adaugă 
două preparate din pește produse 
de Rompescaris SRL în Podu 
Iloaiei, două borșuri și o băutură 
fermentată din mure. 

Mai multe tipuri de zacuscă 
Pe de altă parte, Regiunea 

Nord‐Est e responsabilă de 20% 

dintre produsele înscrise în 
România în categoria produselor 
tradiționale din legume și fructe. 
Deși Județul Iașul nu are niciun 
produs înregistrat în această cat‐
egorie, compensează din plin 
Neamțul, cu șase tipuri de 
dulceață și cinci tipuri de 
zacuscă, toate sub marca 
Vrâncioaia.  

La dulceața de afine, de cireșe 
amare, de cireșe albe, de vișine, 
de mure sau de zmeură din 
județul Neamț, se adaugă 
dulceața județului Suceava: de 
gutui, cireșe amare, nuci verzi, de 
trandafiri și magiun din prune 
sub brandul Bunătățile Tinei, pre‐
cum și merișoarele zdrobite din 
„Cămara huțulilor“. Și nici 
Vasluiul nu se lasă mai prejos, 
când e vorba de dulceață ‐ singu‐
rele trei produse tradiționale 
înregistrate de acest județ sunt 
dulceața de gutui și dulceața de 
trandafiri a Bunicii Elena și 

dulceața de zmeură Coasta 
Neagului. Bacăul se diferențiază 
prin cătină, cu trei produse înreg‐
istrate: cătină la teasc, cătină la 
teasc cu miere și cătină Letea.  

Cât despre zacusca din județul 
Neamț, e pe alese: cu ciuperci, cu 
fasole, cu ghebe, cu pește sau cu 
vinete. 

Cele șase județe ale regiunii au 
în total un număr de 115 produse 
tradiționale înregistrate în RNPT, 
adică 15% din totalul la nivel 
național. 

De fapt, locuitorii din 
Regiunea Nord‐Est care ar dori 
să‐și umple cămara cu produse 
tradiționale atestate ar trebui să 
meargă la Iași sau la Suceava 
pentru carne și produse din 
carne, la Botoșani pentru lapte și 
produse din lapte, în județul 
Neamț pentru o diversitate mai 
mare de dulcețuri sau de zacuscă 
și în Bacău pentru păstrăv afu‐
mat. (Cristina PETRACHE)

Știați că la Iași se găsește singurul producător de dispozitive de 
dezinfecție și decontaminare din țară? Spitalele o știu cu siguranță, o 
știu și școlile și grădinițele private, care sunt printre clienții obișnuiți ai 
companiei amintite, dar în pandemie au aflat despre existența 
Biocomp și o parte dintre persoanele particulare, aflate în căutarea 
unui scut împotriva virusului Sars-Cov 2. Iar apoi au pus dispozitivele 
la treabă și împotriva mucegaiurilor.  

Produse din judeţul Iași înscrise în Registrul Naţional al Produselor Tradiţionale

Amalia Georgescu: 
„Biocomp a trecut 
prin patru crize“
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În această sâmbătă, de la 
ora 10.00, cei mici sunt 
așteptați şi la un concert 
special, unde Sonore String 
Quartet va interpreta, la 
lumina lumânărilor, coloane 
sonore din filme animante, 
precum: Harry Potter, 
Frozen, Star Wars, Jungle 
Book şi Beauty and The 
Beast.  

 
Spectacolul imersiv 

„Van Gogh“ oferă publicului 
o călătorie printre operele 
celebrului artist olandez. 
Expoziția, creată de studioul 
Les Ateliers Nomad, include 
renumitele lucrări „Noapte 
înstelată“, „Autoportret“, 
„Lan de grâu cu corbi“, 
„Iriși“, „Mâncătorii de 
cartofi“ şi altele. 

 
„Constelații Interioare“ 

este spectacolul care 
înglobează 21 de ilustrații 
ale lui Alex Nimurad, 
animate de studioul Noetic. 
Lucrările lui Nimurad sunt o 
dovadă a pasiunii sale 
pentru mitologie, artă 

clasică și design 
contemporan.  

 
 „Lumea Subacvatică“ 

este o incursiune 
educațională în 
biodiversitatea apei, 
dedicată copiilor și adulților. 
De la Delta Dunării și Marea 
Neagră, până în adâncurile 
Oceanului, proiecția 360º 
realizată de studioul 
Collider Visuals & Pixels 
Reality, adaptată de Les 
Ateliers Nomad, va evidenția 
frumusețea și importanța 
protejării ecosistemelor 
acvatice.  

 
Prețul unui bilet este de 

40 de lei pentru adulți, 30 de 
lei pentru copiii între 3 și 7 
ani, iar cei sub 3 ani au acces 
gratuit. Expoziția va găzdui, 
în această vineri, și un 
concert la lumina 
lumânărilor, susținut de 
Sonore String Quartet, un 
tribut adus trupelor 
ColdPlay și Imagine 
Dragons. 

Vizitatorii MINA Pop Up 
pot utiliza parcarea 
subterană a Palas Campus, 
prima oră fiind gratuită. În 
weekend, parcarea este 
gratuită. 

Mai multe detalii pe 
www.palascampus.ro. 

Premieră la Iaşi: picturi ale lui Van Gogh și „Lumea subacvatică“, 
proiecţii 360º, la MINA Pop Up din Palas Campus 

Dacă analizăm ofertele firmelor, 
vedem că prețurile panourilor fotovol‐
taice au mai scăzut în ultimul an, dar nu 
ar trebui să ne bucurăm, căci piața 
rămâne imprevizibilă, lasă de înțeles 
Cătălin Popovici, fiind greu de spus cum 
vor evolua prețurile în viitor. Aflăm de la 
el și cum se construiește un business de 
milioane de euro. Numai anul trecut, cele 
două firme pe care le conduce au avut 
afaceri totale de aproximativ 100 mil‐
ioane lei, echivalentul sumei de 20 mil‐
ioane de euro.  

Din 2019, numărul cererilor aprobate 
pentru panouri a crescut de 3 ori  

Piața panourilor fotovoltaice 
reprezintă clar un segment din ce în ce 
mai important al industriei energiei 
regenerabile, cu un potențial semnificativ 
de creștere și dezvoltare în viitorul apro‐
piat. Iar faptul că Programul Casa Verde 
Fotovoltaice suscită un interes tot mai 
mare în rândul românilor se vede în 
cifrele oficiale. În județul Iași, numărul 
cererilor aprobate a crescut de trei ori 
din anul 2019 încoace, de la 980 de ce reri 
de finanțare în sesiunile 2019‐2021, 
depuse de persoane fizice, la 2.849 în 
sesiunea 2023, incluzând și unitățile de 
cult, după cum arată datele care ne‐au 
fost transmise de Administrația Fondului 
pentru Mediu (AFM). Programul permite 
beneficiarilor să obțină de la stat suma de 
20.000 de lei, dar sunt șanse ca subvenția 
să ajungă la 30.000 de lei începând cu 
următoarea sesiune, sumă care ar include 
costurile pentru panouri fotovoltaice, dar 
și pentru baterii de stocare. Momentan, 
însă, AFM nu a făcut un anunț oficial în 
acest sens.  

Ce spune Cătălin Popovici despre 
piața panourilor fotovoltaice  

Cătălin Popovici, fondatorul firmelor 
ieșene Clima Therm Center și High Tech 
Center, cu afaceri cumulate de peste 20 
milioane de euro anul trecut, spune că 
piața sistemelor fotovoltaice a beneficiat 
în mod semnificativ de sprijinul financiar 
al programelor guvernamentale precum 
programele „Casa Verde“, implementate 
în multe țări. Omul de afaceri este de 
părere că sistemele fotovoltaice au deve‐
nit populare în rândul populației deoa‐
rece sunt accesibile pentru locuințele 
unifamiliale și gospodăriile individuale, 
spre deosebire de energia eoliană, care 
necesită investiții mai mari și este mai 
potrivită pentru utilizări industriale sau 
pe scară largă. 

Clima Therm Center se află pe lista 
instalatorilor din Iași validați de AFM în 
cadrul Programului Casa Verde 
Fotovoltaice 2023, însă pe lângă instala‐
rea panourilor fotovoltaice, compania 
execută şi alte lucrări electrice, lucrări de 

instalaţii de ventilaţie și climatizare. 
Portofoliul firmei include de la proiecte 
de climatizare în unități spitalicești și 
camere curate în blocuri operatorii, până 
la implementarea sistemelor fotovoltaice 
în clădiri comerciale și industriale, inclu‐
siv sisteme de stocare de energie de 
capacitate industrială.  

„Am păstrat tradiția, adică am 
învățat în continuare împreună“ 
Totodată, firma este specializată în 

soluții de climatizare pentru centre 
comerciale, clădiri culturale și industri‐
ale, oferind servicii complete de la pro‐
iectare până la implementare. „Piața sis‑
temelor fotovoltaice, în cea mai mare 
măsură, a avut un sprijin financiar, 
adică guvernele tuturor statelor au 
conștientizat că fără energia 
regenerabilă societatea nu va mai 
putea exista, iar acest sprijin financiar 
s‑a concretizat prin programe numite 
generic «Casa Verde» în majoritatea 
țărilor. Sigur, energia regenerabilă 
obținută cu ajutorul sistemelor fotovol‑
taice, comparativ cu energia eoliană, a 
devenit mai populară pentru că siste‑
mele fotovoltaice s‑au putut realiza la 
nivelul locuințelor unifamiliale sau a 
multor gospodării. Cât privește activi‑
tatea Clima Therm Center, consider că 
a reușit să‑și păstreze valorile ‑ 
oameni și tradiție. Și mă refer la oame‑
nii de valoare. Am păstrat tradiția, 
adică am învățat în continuare 
împreună, iar de aceea am reușit să 
creăm proiecte frumoase în mai multe 
domenii – ventilare și climatizare pen‑
tru unități spitalicești, inclusiv camere 
curate în blocuri ope ratorii, climati‑
zare în centre comerciale și clădiri cul‑
turale, BMS și climatizare în clădiri 
industriale. Proiectăm și implementăm 
sisteme fotovoltaice în clădiri comerci‑
ale și industriale, inclusiv sisteme de 
stocare de capacitate industrială“, a 
declarat Cătălin Popovici pentru „Ziarul 
de Iași“. 

Pe piață de 24 de ani, Clima Therm 
Center a înregistrat anul trecut o creștere 
a afacerilor, până la 62,3 mili oane de lei, 
adică aproximativ 12,6 mili oane de euro, 
comparativ cu anul precedent când cifra 
de afaceri a fost de 46,5 milioane de lei, 
circa 9,4 milioane de euro, valori care 
indică o creștere a afa cerilor de 34%. 

Și profitul net al companiei a crescut 
anul trecut, după cum mai reiese din 
datele publice de la Ministerul Finanțelor, 
ajungând la 13 milioane de lei (aproxima‐
tiv 2,6 milioane de euro) la sfârșitul anu‐
lui 2023. Comparativ cu anul anterior, 
când profitul net a fost de 7,4 mili oane de 
lei (echivalentul sumei de 1,5 milioane de 
euro), înseamnă o creștere de 76%. De 
asemenea, Clima Therm Center și‐a extins 
echipa, raportând un număr mediu de 
117 angajați în 2023, cu 16 oameni în 

plus față de anul precedent, conform date‐
lor din bilanțurile societății ieșene. Legat 
de forța de muncă, Cătălin Popovici spune 
că este un subiect sensibil. „Acesta este 
cel mai dureros subiect. Pot să asimilez 
Clima Therm Center cu o școală, un cen‑
tru, așa cum sunt eu obiș nuit. Nu 
degeaba am ales această denumire – 
Clima Therm Center. Aici am creat mod‑
ele, am performat prin practică, am 
învățat mulți ingineri, unii au plecat, cei 
mai mulți care au plecat mi‑au 
mulțumit, unii nu mi‑au mulțumit, alții 
au devenit concurenți și pot să mai 
completez și cu altele. În ultima 
perioadă se întâmplă fenomene absolut 
bizare în ceea ce privește conceptul 
valorilor și valențelor, așa cum le știu 
eu și cum le‑am aplicat până acum. Nu 
pot să înțeleg, deși mă străduiesc. De 
câțiva ani. Nu‑mi rămâne decât să mă 
adaptez. Și‑mi este greu“, se plânge omul 
de afaceri.  

Piața aparatelor de aer  
condiționat, în scădere  

În ceea ce privește aparatele de aer 
condiționat, Cătălin Popovici se așteaptă 
ca cererea să rămână relativ stabilă în 
acest an, fără schimbări majore față de 
trendul descrescător din anul precedent. 
Accentul principal este pus pe promova‐
rea și implementarea sistemelor care 
utilizează energia regenerabilă, cum sunt 
sistemele fotovoltaice, pompele de 
căldură și sistemele de stocare a energiei 
electrice. „Aparatele de aer condiționat 
au reprezentat și reprezintă pentru noi 
un segment mai mic, dar nu am vrut 
să‑l neglijăm. Nu cred că vor fi 
schimbări majore față de anul trecut 
când această piață a avut un trend 
descrescător. Așa cum ne‑am obișnuit, 
am pus în valoare mult mai mult siste‑
mele care folosesc energia 

regenerabilă, adică promovăm, 
proiectăm și implementăm tandemul 
sistemului fotovoltaic ‑ pompă de 
căldură – sistem de stocare a energiei 
electrice. Asigurăm independența 
energetică și dezvoltăm soluții atât 
pentru domeniul rezidențial, cât și 
pentru cel industrial. Ne adaptăm 
direcțiilor de dezvoltare europene, 
ținem cont de legislația  noastră care 
acum plafonează prețuri, dar ne 
pregătim pentru ceea ce urmează“, a 
afirmat Cătălin Popovici. 

Antreprenorul ieșean arată că piața 
locală a instalațiilor este strâns legată de 
industria construcțiilor și este 
influențată de factori precum fondurile 
europene, Planul Național de Redresare 
și Reziliență (PNRR), evoluția Produsului 
Intern Brut (PIB) și, anul acesta, de con‐
textul electoral. Lasă de înțeles că 
situația este complicată, asemănătoare 
cu anii precedenți, fără a face însă previ‐
ziuni specifice despre cum va încheia 
acest an atunci când este întrebat despre 
asta. „Piața locală a instalațiilor este în 
strânsă legătură cu cea a 
construcțiilor. O să subliniez câteva 
cuvinte cheie: fonduri europene, PNRR, 
PIB, an electoral. Sunt suficiente. Nu 
pot spune decât că este un an compli‑
cat. La fel ca mulți alți ani care au tre‑
cut“, a spus scurt omul de afaceri. 

Când a decis să intre pe o nouă 
direcție de dezvoltare, concentrându‐se 
strict pe energiile regenerabile, a fondat 
High Tech Center, care s‐a specializat în 
soluții fotovoltaice și echipamente high‐
tech. Compania High Tech Center a 
raportat afaceri de 38,6 mil. lei în 
exercițiul financiar 2023 și un profit net 
de 2,8 mil. lei. „High Tech Center a cres‑
cut, de la an la an, și a făcut ceea ce 
știe mai bine – să ofere suport tehnic, 
să promoveze și să susțină soluții foto‑
voltaice și echipamente pentru mai 
bine de 600 de clienți în toată țara. 
Astăzi, Clima Therm Center și High 
Tech Center au dublat sau triplat 
cifrele de afaceri și sunt repere pe 
harta instalațiilor de ventilare ‑ clima‑
tizare și fotovoltaice din țara noastră“, 
ne asigură fondatorul companiilor 
ieșene.  

„Trebuie să stai cu capul în mâini, 
să gândești, să dimensionezi 

mereu în situația defavorabilă“ 
El ne‐a vorbit și despre principalele 

provocări cu care se confruntă în aceste 
afaceri, cât și despre cum îi afectează 
businessul modificările fiscale intrate în 
vigoare în acest an. „Provocări sunt în 
fiecare zi. Ne‑am obișnuit. Cei 24 de 
ani de activitate în care am trecut 
peste perioade de crize economice, 
inflație și prăbușiri ale unor mari 
companii, acestea ne‑au călit și ne‑au 
făcut să fim mai puternici. Sigur, 
impredictibilitatea, așa cum am spus, 
nu ne face deloc bine. Trebuie să stai 
cu capul în mâini, să gândești, să 
dimensionezi mereu în situația 
defavorabilă. Nu este deloc simplu. 
Noroc că sunt inginer. Și asta am 
învățat, să dimensionez în situația 
defavorabilă. Modificările fiscale fac 
parte din viața noastră. Aproape că nu 
putem să concepem viața noastră fără 
ele. Trebuie să respectăm și să aplicăm 
ceea ce se cere. Nu avem de ales. Dacă 
nu ar exista modificări, am intra în 
monotonie. La Clima Therm Center și 
High Tech Center nu s‑a învățat și nu s‑

a studiat monotonia“, ne spune antre‐
prenorul ieșean.  

Prețurile la panouri fotovoltaice  
au scăzut considerabil 

Legat de prețurile panourilor fotovol‐
taice, care au scăzut în ultimul an, omul de 
afaceri afirmă că impredictibilitatea 
persistă și că nu poate anticipa ce se va 
întâmpla cu prețurile după încheierea 
Programului Casa Verde Fotovoltaice. 
„Subiectul preț a fost mereu «delicat» 
pentru mine. Sunt un tehnician care a 
trebuit să învețe că piața este cea care 
dictează sau impune prețul. Ne‑am con‑
format întotdeauna pieței și de aceea 
existăm de 24 de ani, dar nu am dimin‑
uat niciodată calitatea serviciului pres‑
tat. Pot să confirm că prețurile panouri‑
lor fotovoltaice au scăzut considerabil 
comparând cu aceeași perioadă a anu‑
lui trecut, nu pot să afirm însă că după 
încheierea Programului Casa Verde 
Fotovoltaice vor scădea prețurile pentru 
că nu există predictibilitate“, a evidențiat 
Cătălin Popovici. 

Cum se construiește un  
business de milioane de euro  

Acesta se „mândrește“ și spune că are 
o echipă bine pregătită, capabilă să 
implementeze soluții diverse, de la pro‐
iectarea și automatizarea HVAC 
(încălzire, ventilație și aer condiționat) a 
centrelor comerciale sau industrie și 
până la instalarea sistemelor fotovoltaice 
și centralelor de tratare a aerului.  

„Clima Therm Center împlinește 
anul acesta 24 ani. Am colegi cu care 
lucrez de mai bine de 24 ani, înainte de 
a exista Clima Therm Center. În toți 
acești ani am învățat, am proiectat, am 
gândit, am instalat, ne‑am perfecționat 
apoi iarăși am învățat pentru a deveni 
profesioniști. Am răspuns tuturor 
provocărilor pentru că ne‑a plăcut să 
fim curioși. Să inovăm și să punem în 
practică. Am creat modele, am perfor‑
mat prin practică și am adus la cele 
mai frumoase cote gândirea și creativi‑
tatea inginerului de instalații. Am 
colegi care scriu programe, fac 
aplicații informatice cu aceeași 
ușurință cu care folosesc cheia 
franceză, proiectează un centru comer‑
cial, pun în funcțiune un sistem fotovol‑
taic de 1MW sau o centrală de tratare 
a aerului de 50000 mc/h. Și pentru că 
am învățat să fim curioși și să inovăm 
prin practică, în urmă cu 6 ani am 
conceput o altă direcție de dezvoltare 
pentru Clima Therm Center – energii 
regenerabile. Adică am intrat în sesi‑
une. Am început să învățăm. Altceva și 
altfel. Cu cine? Cu aceiași colegi 
sârguincioși, bine pregătiți, dornici să 
viseze în viitor, să‑și petreacă multe 
ore peste program pentru a se dedica 
trup și suflet. Am colegi foarte buni, 
inclusiv colege extraordinare, chiar 
dacă e o lume a bărbaților. Nu am 
abandonat nicio clipă prima iubire, sis‑
temele de ventilare și climatizare, 
dând noi valențe proiectării și proiec‑
telor noastre, producției de tubulatură 
de ventilație, proiectării și 
implementării  sistemelor BMS pentru 
cea mai frumoasă și complexă ramură 
a instalațiilor – HVAC. Și nu ne‑am 
oprit aici. Așa s‑a născut High Tech 
Center, care a reușit să învingă barie‑
rele unei noi lumi ‑ prin perseverență 
și daruire.“ (Florentina SANDU)

De joi, 13 iunie 2024, la Iaşi ajunge, 
în premieră, ediția itinerantă a 
Museum of Immersive New Art 
(MINA), primul spațiu imersiv din 
România și cel mai mare centru de 
new media art din Europa de Sud 
Est. Până pe 10 septembrie, spațiul 
multimedia poate fi vizitat în parcarea 
Palas Campus de pe strada Iancu 
Bacalu. MINA Pop Up este un cort de 

450 mp, cu proiecții 360º, unde arta și 
tehnologia sunt combinate, formând 
un spațiu imersiv pentru toate 
vârstele. „Van Gogh“, „Constelații 
Interioare“ – o incursiune în mitologie 
și proiecția pentru copii – „Lumea 
Subacvatică“ pot fi vizitate de luni 
până vineri între orele 12.00-21.00, 
iar sâmbăta şi duminică, în intervalul 
10.00-21.00. 

Instalarea de panouri fotovoltaice, o afacere ruptă din soare pentru Climatherm 

Popovici, creștere a cifrei de afaceri cu 34%
„Ziarul de Iași“ a purtat o discuție amplă cu Cătălin Popovici, fondatorul a 
două companii cunoscute din Iași, Clima Therm Center și High Tech 
Center, pentru a afla perspectivele sale asupra pieței panourilor 
fotovoltaice și impactul programelor guvernamentale precum Casa Verde 
Fotovoltaice, care a devenit din ce în ce mai popular printre români, cu 
un număr semnificativ de cereri de finanțare în ultimii ani și în județul Iași. 
Omul de afaceri ieșean consideră că acest program a reprezentat un 
stimulent pentru dezvoltarea pieței fotovoltaice, în special în sectorul 
rezidențial, și nu ezită să spună că astfel de programe sunt importante 
pentru menținerea sustenabilității multor afaceri. Recunoaște că, fără ele, 
industria de profil ar fi fost cu siguranță afectată.  

Cătălin Popovici: „Și pentru că am învăţat să fim curioși și să inovăm 
prin practică, în urmă cu 6 ani am conceput o altă direcţie de dezvoltare 

pentru Clima Therm Center – energii regenerabile. Adică am intrat în 
sesiune. Am început să învăţăm.“ 
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Transportatorii rutieri de 
mărfuri conduc afaceri tot 
mai profitabile. Se vede și în 
parcurile auto, dar și în afara 
lor, unde roțile camioanelor 
se învârt zilnic. Atât pe dru‐
murile naționale, cât și pe 
șoselele altor țări europene. 
De altfel, și cifrele din 
evidența Institutului Național 
de Statistică (INS), îi arogă 
transportului rutier de 
mărfuri o creștere de 1,2% în 
primele 9 luni din 2023, în 
timp ce transportul feroviar a 
înregistrat o scădere cu 
11,6%. Practic, vorbim despre 
o creștere a volumului de 
mărfuri transportate, compar‐
ativ cu perioada similară din 
anul anterior. Astfel, din tota‐
lul de 241,381 milioane de 
tone, transportului național i‐
au revenit 83 de procente. 

Și parcursul mărfurilor a 
crescut, în transportul 
național înregistrându‐se un 
avans de 3,3 % față de peri‐
oada ianuarie‐septembrie 
2022. 

În ceea ce privește trans‐
portul rutier internațional de 

mărfuri, cea mai mare pon‐
dere din totalul mărfurilor 
descărcate au provenit din 
state membre ale Uniunii 
Europene (UE), respectiv 
94,8%, în timp ce 94,4% din 
totalul mărfurilor încărcate s‐
au îndreptat tot spre țări 
europene. Conform INS, cele 
mai mari cantități de mărfuri 
descărcate au provenit din 
Germania (21,4%), Italia 
(15,3%) și Ungaria (11,6%), 
țări spre care s‐au îndreptat, 
totodată, aproape 50% din 
mărfurile încărcate. Aceste 
destinații le sunt cunoscute și 
companiilor de profil din Iași. 
Numai aici sunt licențiați, pot‐
rivit datelor puse la dispoziție 
ZdI, de către Autoritatea 
Rutieră Română, 1.191 de 
transportatori în regim de 
marfă. Laurențiu Hanu este 
unul dintre ei. El este admin‐
istrator și acționar la HD 
TRANS TEXTIL SRL, o firmă a 
cărei cifră de afaceri a 
depășit, anul trecut, 53 de 
milioane de lei, cu 12,64% 
mai mare față de acum cinci 
ani, de exemplu. La această 

creștere au contribuit, în 
medie, 77 de angajați, câți 
număra, anul trecut, soci‐
etatea din Holboca. 

„Niciodată nu analizez 
concurența“ 

Antreprenorul, cu o 
expertiză de zeci de ani în 
domeniul transporturilor, ne‐
a mărturisit că a ajuns aici, 
poate și pentru că, spune el, 
niciodată nu a analizat 
concurența. Asta ar însemna 
prețuri mici, iar acest lucru 
chiar nu‐l caracterizează. „Vă 
spun sincer, niciodată nu 
analizez concurența. Îmi 
analizez îmbunătățirea 
condițiilor la noi, în compa‑
nie și am discuții perma‑
nente cu clienții vechi și 
bineînțeles, cu alții noi. Dacă 
ar fi să analizez concurența, 
ar trebui să merg la prețuri 
foarte mici, ceea ce eu nu 
fac. Și, atunci nu merg pe 
principiul de a‑mi analiza 
concurența. Îmi analizez 
activitatea mea, să produc 
un serviciu cât mai bun, dar 

nu și cel mai ieftin. Nu întot‑
deauna prețul cel mai ieftin 
e varianta cea mai bună. 
Adică, noi nu suntem cei mai 
ieftini transportatori de pe 
piață“, ne‐a împărtășit 
Laurențiu Hanu, unul dintre 
acționarii HD Trans Textil 
SRL, care deține o cotă de 
50%.  

Compania ieșeană mizează 
pe transportul de mărfuri 
generale „la prelată“, preluând 
de la utilaje, autoturisme, 
până la confecții și poștă 
rapidă. Astfel de curse au loc 
zilnic, în toate statele UE, 
după cum ne spune antrepre‐
norul. Ce‐i drept, are și cu ce. 
Flota sa numără peste 100 de 
camioane, care preiau, de cele 
mai multe ori, mărfurile 
urgente. „Noi facem Europa 
foarte mult. Avem curse zil‑
nice. Sunt și unele mai lungi 
care durează mai mult, dar 
majoritatea curselor sunt de 
o zi, maxim două (...) Nouă 
ne plac mărfurile care tre‑
buie să ajungă urgent. 
Acelea sunt plătite mai bine. 
Este ca în orice domeniu: cu 

cât ai clienți care plătesc 
mai bine, cu atât e mai bine 
și pentru tine, ca om de busi‑
ness“, a mai adăugat  antre‐
prenorul. Transportatorul a 
apreciat totuși că acest tip de 
afacere nu este întotdeauna 
despre profit, explicând că în 
ultima perioadă a scăzut 
schimbul de mărfuri și, auto‐
mat, clienții au început să 
renegocieze tarifele: „E un 
circuit închis în transpor‑
turi, care o dată la 4 sau 5 
ani crește, o dată la 4, 5 ani 
scade, din experiența mea în 
domeniu, de zeci de ani. 
Deocamdată, suntem în 
stand‑by. Așteptăm și 
scăderea prețurilor la 
camioane și la remorci, pen‑
tru că au crescut foarte mult 
și din punctul meu de vedere 
nu are rost, acum, să 
cumpărăm. Așteptăm să mai 
apară flux de mărfuri mai 
mare.“ Întrebat cum se vede 
anul 2024 în cifre, comparativ 
cu anul trecut, antreprenorul 
a estimat că nu vor fi 
diferențe prea mari, având în 
vedere contextul economic 
incert, dar și tensiunile geo‐
politice. Însă, în ciuda numer‐
oaselor provocări, Laurențiu 
Hanu a reușit să‐și extindă 
afacerea și în afara granițelor. 
A ales Polonia, Republica 
Moldova și Cehia, unde ar fi și 
taxe mai mici. „Noi mai avem 

și în Polonia un punct des‑
chis, în Republica Moldova, 
iar acum și în Cehia, adică 
din decembrie 2023. Având 
și acolo firme, fac întot‑
deauna o comparație, o 
analiză“, a susținut omul de 
afaceri. În total, pe statul de 
plată, antreprenorul are peste 
200 de angajați și deține în 
jur de 10 companii de profil. 

Sectorul transporturilor 
rutiere, principalul 

exportator de servicii al 
României 

Nu putem totuși să nu 
observăm că transportul 
rutier de mărfuri nu a stat pe 
loc nici în 2022. 

Din contră, a accelerat mai 
mult. Cifrele statistice din 
evidența INS arată chiar mai 
bine față de cele din 2023. 
Vorbim despre o creștere cu 
6,9%, în primele nouă luni din 
2022, comparativ cu 2021, în 
ceea ce privește volumul de 
mărfuri transportate. De 
asemenea, centralizările INS 
mai arată că în anul 2022 s‐au 
transportat, în total, mărfuri 
de 238,448 milioane de tone, 
83% dintre acestea fiind 
înregistrate în transportul 
național. Cât privește numărul 
de kilometri parcurși, datele 
din 2022 indică o creștere de 

9% în transportul național 
față de anul anterior. 

Dacă privim retrospectiv și 
la transportul rutier 
internațional de mărfuri, în 
rapoartele INS mai observăm 
că în anul 2022, 93% din tota‐
lul mărfurilor descărcate au 
provenit din țările europene, 
în timp ce 94,2% din totalul  
mărfurilor încărcate au avut 
aceeași destinație ‐ statele 
membre UE. Astfel, cele mai 
însemnate cantități de 
mărfuri descărcate au prove‐
nit din Germania (20%), 
Ungaria (14,7%) și Italia 
(13,5%). La capitolul 
încărcări, un procent semnifi‐
cativ din volumul de mărfuri a 
fost reprezentat tot de 
Germania, Italia și Ungaria, 
acestea fiind principalele 
destinații ale transportatori‐
lor. 

În ceea ce privește trans‐
portul feroviar, iată că și în 
2022 cifrele statistice arată o 
scădere a volumului de 
mărfuri de 2,9% față de 2021. 
Dintr‐un total de 41,797 mil‐
ioane de tone de mărfuri, 
77,9% a reprezentat trans‐
portul național. Celelalte 
tipuri de transport, din care 
fac parte și cel maritim, dar și 
cel aerian, atât în 2023, cât și 
în 2022, volumul de mărfuri 
transportate au înregistrat 
creșteri constante. 

Dacă tragem linie, piața de 
transport mărfuri în țara 
noastră își va continua tren‐
dul de creștere, după cum 
apreciază într‐o analiză, 
Uniunea Națională a 
Transportatorilor Rutieri din 
România (UNTRR). Conform 
studiului, piața transportului 
rutier de marfă este estimată 
să ajungă, în 2030, la aproape 
30 de miliarde de euro. Iar 
pentru acest prognostic s‐au 
luat în calcul tendințele 
industriei transporturilor 
rutiere, evoluțiile și impactul 
în piață. În aceeași analiză se 
mai arată că, anul trecut, 
piața transporturilor rutiere 
de mărfuri a ajuns la o 
valoare de 17 miliarde de 
euro. În 2023, aceste creșteri 
au plasat sectorul transportu‐
rilor rutiere ca principal 
exportator de servicii al 
României, cu 7,81 miliarde de 
euro, depășind așadar, chiar 
și exportul de servicii IT de 
7,77 miliarde de euro, după 
cum se mai arată în studiul 
UNTRR.  

Tot aici, s‐a ajuns la con‐
cluzia că țara noastră, ca 
valoare a pieței, ocupă locul 6 
în Uniunea Europeană la 
transportul rutier de mărfuri. 
În 2022, contribuția acestui 
sector la formarea produsului 
intern brut a fost de 2,6%. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Afacerile din transporturi cresc de la un an la altul 

„Nu întotdeauna 
prețul cel mai mic e 

varianta cea mai bună“

Piața transporturilor rutiere de 
marfă din România se 
poziționează tot mai bine la nivel 
european. Ca valoare, țara 
noastră ocupă locul 6 în UE la 
transportul rutier de mărfuri, cu 
17 miliarde de euro, în 2023. De 

altfel, și datele din evidența INS 
arată, în ultimii ani, o creștere 
constantă a volumului de mărfuri 
transportate pe cale rutieră, chiar 
dacă în ultima perioadă vorbim 
de un avans mai mic. Luăm ca 
exemple ultimii doi ani, când 

cifrele au indicat creșteri de 6,9% 
(în 2022 comparativ cu 2021) și 
1,2% (în 2023 comparativ cu 
2022). Această decelerare s-a 
resimțit și la Iași, chiar în rândul 
marilor transportatori, cu cifre de 
afaceri de zeci de milioane de lei.  

l arată Laurențiu Hanu, acționar la firma HD Trans Textil 
care deține peste o sută de autocamioane l s-a extins și în 
Polonia, Republica Moldova și Cehia l antreprenorul are 

peste 200 de angajați și deține în jur de 10 companii de profil 
l sectorul transporturilor rutiere a devenit principal exportator 

de servicii al României, depășind chiar serviciile IT 

l arată fondatorul 
firmei de curierat, Felix 

Pătrășcanu l la 
Otopeni, capacitatea 
maximă de vămuire 
este de aproximativ 

5.000 de colete zilnic 
Invitat în panelul despre e‐commerce 

la o conferință de marketing și business, 
Felix Pătrășcanu, fondatorul FanCurier, 
spune că doar prin firma lui de curierat, 
marii comercianți Temu și Shein livrează 
între 30 de mii și 50 de mii de colete pe 
zi. În opinia lui însă, creșterea acestora 
este foarte volatilă și susține că nu își 
pune bazele în ei pentru încheierea 
unor contracte pentru că azi sunt, 
mâine pot să nu mai fie.  

Pe lângă Temu și Shein, Felix 
Pătrășcanu spune că și Trendyol, cel 
mai mare marketplace turcesc, 
cumpărat de AliBaba, reprezintă o provo‐
care pentru comercianții români pentru 
că au intrat puternic pe piață cu intenția 
declarată de a‐i depăși pe americanii de la 
Amazon, obiectiv care, cel puțin pe piața 
americană, conform The Wall Street 
Journal, ar fi foarte aproape să fie atins. 

Felix Pătrășcanu spune că „singurul 
impediment al celor de la Temu și Shein 
este că au atât de multe expediții încât 
blochează vămile.“ El spune că la Otopeni 
capacitatea maximă de vămuire este de 
aproximativ 5000 de colete zilnic, ori 
Temu și Shein expediază spre România un 
volum chiar și de zece ori mai mare.   

În acest sens, FanCurier cumpără sin‐
gurul agent vamal independent din 
România, pentru că, spune Felix 
Pătrășcanu, „am găsit la ei niște softuri, 
roboței care pot vămui mai mult, dar 
în niciun caz 50 de mii de colete zilnic.“ 

Întrebat ce le 
recomandă 
comercianților 

din România în 
această luptă 

disproporționată cu 
magazinele online 

internaționale, acesta a 
răspuns că „pentru a le face față, 
comercianții români trebuie să fie 
inventivi și creativi, întrucât prețurile cu 
care vin acestea sunt foarte mici.“ El mai 
adaugă și faptul că acești comercianți 
monitorizează foarte bine piața din 
România și că nu sunt singurii care o fac, 
având informații că și alții vor să intre pe 
piața românească, care va fi în cel mai 
scurt timp asaltată. Legat de politica lor de 
retur și de aceste chestiuni logistice, omul 
de afaceri spune că pe cei de la Temu și 
Shein nu îi interesează în niciun fel returul 
pentru că la prețurile pe care le practică e 
mai scump returul decât produsele.  

Acesta mai spune că „pentru mine ca 
livrator, toate expedițiile astea nu sunt 

un lucru rău, dar pe termen lung nu 
am o părere bună despre asta, la 
prețurile cu care vin“. În același timp, 
întrebat dacă au scăzut comenzile de la 
comercianții români, acesta a spus că da. 
A completat spunând că „știți cu toții ce 
efervescență crea un Black Friday în 
România, iar noi ca livratori știm asta 
și din volumul coletelor de livrat, dar 
ultima perioadă a fost mult mai 
ponderată. Venim și după o pandemie 
în care ne‑am mai cultivat, educat să 
nu mai facem cu mâna la raft și să 
punem în coș și să fim mai selectivi în 
cumpărături.“ 

Pe lângă inventivitate și creativitate, 
Felix Pătrășcanu este de părere că „un 
om de business trebuie să facă tot posi‑
bilul să se extragă din execuție și să 
analizeze trenduri, obiceiuri, noi obi‑
ceiuri de cumpărare, pentru că lucru‑
rile s‑au schimbat dramatic, iar para‑
digma business‑urilor clasice se 
schimbă și aceasta foarte repede.“  
(Lorena ȚĂRUȘ)

Comercianţii români afectaţi de intrarea chinezilor pe piaţă 

Temu și Shein livrează doar 
cu FanCurier între 30.000 și 

50.000 de comenzi pe zi
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„Sunt două principii care 
trebuie să guverneze abor‑
darea activității de control 
fiscal: principalul este încu‑
rajarea creșterii 
conformării voluntare și 
informarea contribuabilu‑
lui, iar apoi ‑ prevenirea și 
combaterea evaziunii fis‑
cale“, susține Marcel Boloș, 
ministrul Finanțelor.  

Anul trecut, controlul fis‐
cal, cu ambele sale compo‐
nente – DGAF și Inspecția 
fiscală, aveau să aducă la 
bugetul statului cca. 2,84 
mld. lei, ca diferențe de impo‐
zite/taxe, amenzi, confiscări, 
penalități/majorări de întâr‐
ziere etc. Pentru că prejudici‐
ile fiscale constatate, prepon‐
derant aferente sesizărilor 
penale, presupun un regim 
extrem de greoi privind recu‐
perarea lor, deși sunt relativ 
mari (ex. 783,2 mil. lei în 
anul 2023), nu le aducem în 
discuție aici. Nu putem spune 
că 2,84 mld. lei reprezintă 
mult sau puțin, dar oricum 
această cifră s‐a situat sub 
nivelul anului 2022, când 
suma în discuție a fost de 
2,95 mld. lei. Dacă ne gândim 
la vremuri ceva mai normale, 
de exemplu, în anul pre‐pan‐
demic 2019, inspectorii 
aveau să se laude cu realizări 
de 5,23 mld. lei (exclusiv 
prejudiciile), obținute pe 
aceeași linie. Oricum, 
optimizări/evaziune fiscală 
există în toate timpurile. Dar 
în perioade de manifestare 
simultană a unor multiple 
crize – zise și suprapuse: 
pandemică, energetică, 
geopolitică etc. ‐, evaziunea și 
frauda fiscală vin să agraveze 
și mai mult starea de lucruri. 
Încă de pe când se proiecta 
legea bugetului pe anul 
curent știam că măsurile 
Executivului adoptate în 
2023 nu vor avea în anul 
2024 un impact cu mult 
peste 1% din PIB. 
Dezideratul ne(mai)depășirii 
pragului de 3% ‐ fie și peste 
2‐3 ani ‐ presupune 
intervenții suplimentare. 
Ideală ar fi corecția deficitu‐
lui pe partea de venituri, însă 
încasările fiscale se mențin 
încă foarte scăzute (aprox. 
27% din PIB, în timp ce nive‐
lul mediu din UE depășește 
40% din PIB). Pe acest fun‐
dal, Consiliul fiscal, obser‐
vând și că  „evaziunea fiscală 
și evitarea plații taxelor și 
impozitelor sunt aproape 
instituționalizate, cu un deca‐
laj la colectarea de TVA de 
peste 36% față de media din 
UE de cca. 5%“, atrăgea 
atenția că această măsură 
(corecția deficitului pe partea 
de venituri) „este 
alternativă de bun‑simț, 
logică.“ (https://www.con‐
siliulfiscal.ro/Opinie_CF_buge
t_2024_f.pdf). Evident, asta 
nu înseamnă că resursele 
bugetare nu trebuie să fie 
cheltuite mai eficient. Dar, 
până una‐alta, nu prea pare 
că tendințele sunt către 
acolo. Deficitul bugetar a 
ajuns deja la 3,43% din PIB 

pentru primele cinci luni 
(2024) (https://www. 
profit.ro/), în contextul în 
care construcția bugetului 
anului 2024 viza „o țintă de 
deficit bugetar cash de 
5,0% din PIB, reprezentând 
o diminuare cu 0,94 pp din 
PIB, față de nivelul estimat 
de MF pentru anul 2023 
(5,94% din PIB). Nivelul 
corespunzător al țintei de 
deficit bugetar ESA 2010 
pentru anul 2024 este de 
4,9% din PIB, reducerea 
proiectată a deficitului cash 
în anul 2024 dorindu‑se să 
aibă loc prin majorarea 
veniturilor bugetare cu 0,92 
pp din PIB, în timp ce chel‑
tuielile bugetare ar urma să 
se diminueze marginal cu 
0,02 pp din PIB“. Așa cum 
stau astăzi lucrurile, lipsa 
unei ajustări credibile prin 
măsuri transparente, menite 
să corecteze problemele 
actualului cadru fiscal (cum 
ar fi regresivitatea și evazi‐
unea fiscală semnificativă, 
cauzate atât de o legislație 
defectuoasă, cât și de „o 
arhitectură instituțională 
ineficientă“), ar putea deter‐
mina evoluții economice 
haotice. Din acest motiv, con‐
trolul fiscal devine din ce în 
ce mai important. În activita‐
tea sa de colectare a venituri‐
lor din perioada ianuarie‐mai 
2024, ANAF a înregistrat un 
impact fiscal de 1,24 mld. lei 
prin controalele întreprinse 
(MF, Comunicat de presă, 
https://mfinante.gov.ro/pres
a‐comunicate‐de‐presa/). 
Pentru a spori conformarea 
la declarare a contribuabili‐
lor, ANAF a implementat 
două tipuri de acțiuni de con‐
trol fiscal, desfășurate de la 
distanță: (1) Emiterea 
Notificării de conformare. 
Respectivul document este 
transmis de către inspectori 
contribuabililor/plătito rilor 
care urmează să fie selectați 
pentru inspecție fiscală, 
informându‐i despre riscurile 
fiscale identificate. Scopul 
urmărit este ca aceștia să își 
reanalizeze situația fiscală și 
să își îndeplinească 
obligațiile fiscale sau să clari‐
fice riscurile notificate; (2) 
Efectuarea de verificări doc‐
umentare. Acestea constau în 
analiza situației fiscale a con‐
tribuabilului pe baza doc‐
umentelor din dosarul fiscal 
și a altor informații și doc‐
umente relevante obținute de 
la terți sau deținute de orga‐
nul fiscal. Poate ar trebui rea‐
mintit aici că toți contribua‐
bilii cu risc fiscal ridicat sunt 
supuși unor acțiuni specifice 
de control fiscal, precum 
inspecția fiscală, care se 
aplică celor care, în urma 
Notificării de conformare, nu 
corectează și nu clarifică ris‐
curile fiscale notificate, și 
controlul antifraudă, care îi 
vizează pe cei ce prezintă 
indicii de evaziune fiscală. În 
primele cinci luni ale anului 
curent, ANAF a emis 8240 
notificări de conformare, 
vizând riscuri fiscale esti‐

mate la 3,08 mld. lei, ceea ce 
reprezintă o creștere de 
aproximativ 202% față de 
aceeași perioadă din 2023, 
când au fost transmise 2724 
notificări pentru riscuri de 
238,14 mil. lei. În aceeași 
perioadă, au fost efectuate 
11150 verificări documen‐
tare, stabilindu‐se sume sup‐
limentare de 329,09 mil. lei, 
marcând o creștere de circa 
10% comparativ cu perioada 
similară din 2023, când au 
avut loc 10186 verificări, sta‐
bilind sume de 313,62 mil. 
lei. Numărul inspecțiilor fis‐
cale realizate a fost de 9393, 
cu sume suplimentare stabil‐
ite de 1,29 mld. lei, în 
creștere cu aproximativ 10% 
față de aceeași perioadă din 
2023, când s‐au efectuat 
8608 inspecții, rezultând 
sume suplimentare de 927,71 
mil. lei. În ceea ce privește 
controalele antifraudă, pen‐
tru un număr similar de 
peste 11000 de controale, 
implicațiile fiscale au crescut 
de la 986,52 mil. lei la 1,25 
mld. lei (o creștere de 26%), 
iar sancțiunile 
contravenționale (amenzi și 
confiscări) au crescut de la 
65 mil. lei la 171 mil. lei, rep‐
rezentând o creștere de 
163%. Nu putem să nu 
observăm unele măsuri 
incipiente ce indică o schim‐
bare în gestionarea riscului 
fiscal. Procesul de digitalizare 
inițiat de MF/ANAF începe să 
dea roade: doar în luna mai 
2024 au fost comunicate 
aproximativ 1000 de 
notificări de conformare, 
referitoare la neconcordanțe 
privind TVA raportat prin sis‐
temul RO e‐Factura și siste‐
mul RO e‐Case de marcat 
electronice, comparativ cu 
Declarația 300. De asemenea, 
organele de control 
antifraudă fiscală au emis 
zeci de notificări punctuale 
pentru date eronate înregis‐
trate în aplicația RO e‐
Transport și 1000 de 
notificări către contribuabilii 
obligați să depună 
Formularul 395. La jumătatea 
exercițiului bugetar din 2024, 
modulele antifraudă nu sunt 

încă pe deplin funcționale. Cu 
toate acestea, în luna mai, 
ANAF a raportat o creștere 
semnificativă de peste 10% a 
veniturilor bugetare brute. 

Evident, devine tot mai 
necesară intensificarea și efi‐
cientizarea unor activități de 
control fiscal în legătură cu 
(https://www.cdep.ro/ 
pdfs/buget/2023/raport/Rap
ort%20buget%202023.pdf): 
(1) Importurile subdeclarate. 

Este imperativă intervenția 
inspectorilor în timp real 
pe lanțurile interne de 
tranzacționare, deoarece 
importatorii folosesc 
„verigi intermediare cu 
comportament fiscal vol‐
atil“ pentru a disimula 
tranzacțiile reale și a evita 
plata datoriilor de natură 
fiscală.  

 (2) Operațiunile comerciale 
online. Aici, frecvent 
diverși subiecți „eludează 
legislația prin neînregis‐
trarea, nedeclararea și 
evitarea plății obligațiilor 
fiscale aferente 
tranzacțiilor online“, ceea 
ce necesită o atenție 
sporită și măsuri de con‐
trol riguroase. 
În plus, inspecția fiscală 

trebuie să acorde o atenție 
deosebită contribuabililor cu 
risc fiscal legat de prețurile 
de transfer, care „mută“ prof‐
ituri semnificative către alte 
jurisdicții fiscale, afectând 
masiv impozitul pe profit. 
Totodată, este esențial să fie 
monitorizați și contribuabilii 
organizați ca entități non‐
profit, dar care desfășoară 
activități economice fără a 
declara impozitul pe profit și 
TVA. 

În aceeași măsură, persoa‐
nele fizice care desfășoară 
activități independente și 
înregistrează o marjă a veni‐
tului scăzută în comparație 
cu venitul brut declarat 
necesită priviri la fel de 
atente. Aceste cazuri au ade‐
sea un impact semnificativ 
asupra impozitului pe venit, 
contribuțiilor la asigurările 
sociale de sănătate și a 
contribuțiilor sociale de stat. 
(Prof. Dr. Ionel BOSTAN)

Controlul fiscal: Suprapunerea 
peste crize… suprapuse

Un regulament UE în 
domeniul TVA netranspus 
exact în România conduce la 
cheltuieli suplimentare de 
transport. Societatea 
LOGISTICĂ DIN ROMÂNIA 
SRL este persoană juridică 
română, înființată conform 
Legii nr. 31/1990 privind 
societățile, înregistrată în 
scopuri de TVA. Aceasta face 
parte dintr‐un grup 
internațional de societăți, 
având mai multe persoane 
afiliate înregistrate în scopuri 
de TVA în diverse state mem‐
bre. Procedurile de vânzare 
și de facturare vor fi setate 
într‐un system informatic 
comun, iar din motive de 
logistică societatea din 
România va realiza principa‐
lele tranzacții în Europa de 
Est. Societatea mamă din 
celălalt stat membru dorește 
să implementeze procedurile 
de vânzări triunghiulare, în 
sensul că societatea din 
România achiziționează 
mărfuri de la furnizori 
înregistrați în scopuri de TVA 
în alte state membre, 
mărfurile sunt achiziționate 
de societatea din România și 
sunt revândute către clienți 
înregistrați în scopuri de TVA 
în alte state membre decât 
România sau cele de unde 
pornește transportul. 
Directorul financiar al grupu‐
lui dorește să știe dacă 
România consider tranzacție 
triunghiulară situația în care 
clientul este cel ce 
organizează transportul, dar 
menționează în factură că 
acesta este asigurat în 
numele societății din 
România. 

În situația în care soci‐
etatea achiziționează mărfuri 
de la un furnizor dintr‐un alt 
stat membru și le revinde la 
clienți înregistrați în scopuri 
de TVA în alte state membre, 
aceasta reprezintă o 
tranzacție triunghiulară. 

Pentru ca vânzarea de clienți 
să fie scutită de TVA trebuie 
ca transportul să fie asigurat 
fie de către furnizorul din 
celălalt stat membru, fie de 
către societatea din România 
conform norme pentru art. 
268 alin. (8) lit. b) din Codul 
fiscal regăsite la pct. 3 alin. 
(13) din HG nr. 01/2016, ast‐
fel: 
„(13) În scopul aplicării 

prevederilor art. 268 
alin. (8) lit. b) din Codul 
fiscal, relația de trans‑
port al bunurilor din pri‑
mul stat membru în 
România trebuie să 
existe între furnizor și 
cumpărătorul 
revânzător, oricare din‑
tre aceștia putând fi 
responsabil pentru 
transportul bunurilor, în 
conformitate cu 
condițiile Incoterms sau 

în conformitate cu pre‑
vederile contractuale. 
Dacă transportul este 
realizat de beneficiarul 
livrării ulterioare, nu 
sunt aplicabile măsurile 
de simplificare pentru 
operațiuni triunghiulare. 
(...)“.  
Potrivit legislației exis‐

tente astăzi în România, dacă 
transportul este asigurat de 
client, societatea din 
România trebuie să se înreg‐
istreze în scopuri de TVA în 
statul furnizorului. La nivelul 
UE există Regulamentul 
Uniunii Europene nr. 2026 
din 2019 prin care clientul 
din al treilea stat membru 
poate să organizeze el trans‐
portul în numele societății 
din România.  

Acest Regulament nu a 
fost transpus în legislația din 
România la data prezentei 

analize. Cunoaștem cu toții că 
un Regulament european se 
aplică de la sine în orice stat 
membru, însă apreciem că în 
cazul unei inspecții fiscal în 
domeniul TVA, echipele de 
inspecție vor aplica în sens 
restrictive textul normativ 
mai sus indicat și vor obliga 
societatea din România să 
colecteze TVA la livrarea 
triunghiulară chiar dacă 
aceasta nu se impune. Riscul 
fiscal este prea mare. Prin 
urmare, pe actuala formă a 
Codului fiscal, pentru a se 
păstra scutirea de TVA în 
cadrul acestei tranzacții tri‐
unghiulare, transportul tre‐
buie să fie asigurat fie de fur‐
nizorul din celălalt stat mem‐
bru, fie de către societatea 
din România. 

Rubrică realizată în 
colaborare cu consultantul 

fiscal Adrian BENȚA

Gestionarea timpului este 
o abilitate esențială pentru 
succesul personal și profe‐
sional. Cu toții avem 24 de 
ore la dispoziție în fiecare zi, 
dar unii oameni par să reali‐
zeze mult mai multe decât 
alții. Secretul constă în aloca‐
rea strategică a timpului. 

Eficiența în utilizarea 
strategică a timpului nu 
înseamnă doar a face mai 
multe lucruri în mai puțin 
timp. Mai degrabă este des‐
pre a ne concentra pe sarci‐
nile cele mai importante și a 
ne asigura că le finalizăm cu 
succes, reducând în același 
timp stresul și creând un 
echilibru între viața 
personală și cea profesională. 

Cheia succesului este 
stabilirea priorităților 
Primul pas către o gestion‐

are eficientă a timpului este 
prioritizarea sarcinilor. Nu 
toate sarcinile sunt la fel de 
importante, iar unele pot fi 
delegate sau chiar eliminate. 
Există diverse metode de 
prioritizare, cum ar fi metoda 
Eisenhower, matricea Pareto 
sau metoda ABC.  

Indiferent de metoda 
aleasă este important să 
identificăm sarcinile urgente 
și importante, care trebuie 
finalizate cu prioritate, și să 
le diferențiem de cele mai 
puțin urgente sau impor‐
tante. Urgența și importanța 
sunt stabilite prin raportarea 
la obiective fixate.  

Care obiective, trebuie să 
fie clare și realiste. Acest 
lucru se traduce în mai puțin 
stres și mai mult timp liber. O 
analogie bună este cea a unui 
avion: fără un plan clar de 
zbor, riscul de a te rătăci este 

mare. La fel, fără priorități 
clare, riscul de a pierde tim‐
pul este imens. 

Stabilirea priorităților 
necesită și o autoevaluare 
constantă. Trebuie să ne 
întrebăm mereu: „Este 
această sarcină cu adevărat 
importantă acum?“ sau „Pot 
delega această activitate?“. 
Atribuirea corectă a sarcini‐
lor poate elibera până la 30% 
din timpul nostru zilnic. 

Practici de alocare 
strategică a timpului 
Există numeroase tehnici 

de gestionare a timpului. Una 
dintre cele mai populare este 
metoda Pomodoro. Aceasta 
implică împărțirea zilei de 
lucru în intervale de 25 de 
minute, urmate de 5 minute 
de pauză. După patru astfel 
de intervale, se ia o pauză 
mai lungă de 15‐30 de 
minute. 

Această metodă poate 
crește productivitatea cu 
40%. De exemplu, un angajat 
care folosește metoda 
Pomodoro poate finaliza un 
proiect în 4 ore în loc de 6 
ore. O altă tehnică eficientă 
este planificarea zilnică. În 
fiecare seară, înainte de a 
merge la culcare, este util să 
ne facem o listă cu activitățile 
pentru ziua următoare. 

Planificarea zilnică poate 
reduce stresul cu până la 
20%. Este similar cu proiec‐
tul construirii unei case: fără 
un plan clar, construcția 
poate deveni haotică și 
ineficientă. La fel, fără un 
plan zilnic, ziua noastră 
poate deveni agitată și 
neproductivă. 

O altă tehnică eficientă 
este delegarea. Este esențial 
să învățăm să delegăm sar‐
cini altor colegi sau membri 
ai familiei. Delegarea corectă 
poate economisi până la 30% 
din timp. De exemplu, dacă 
un manager delegă o sarcină 
unui subordonat, poate folosi 
acel timp pentru activități 
mai strategice. 

Echilibrul dintre viața 
personală și profesională 

Echilibrul dintre viața 
personală și profesională este 
esențial pentru bunăstarea 
generală. Potrivit 
Workmonitor România, un 
studiu publicat în 2024 de 
Randstad România, primul 
dintre cei mai importanți fac‐
tori pentru angajații români, 
în ceea ce privește locul de 
muncă (prezent sau viitor) 
este echilibrul dintre viața 
profesională și cea personală 
– 96% (93% global). Pentru a 
menține acest echilibru, este 

important să ne dedicăm timp 
pentru activitățile personale. 

Un exemplu este rezerva‐
rea unor intervale de timp 
clare pentru familie sau 
hobby‐uri. Dacă ne rezervăm 
seara pentru a petrece timp 
cu familia, putem reduce 
stresul și îmbunătăți relațiile 
personale. Este important să 
avem limite clare între 
muncă și viața personală. 

De exemplu, un angajat 
care lucrează de acasă poate 
stabili o regulă de a nu veri‐
fica emailurile de muncă 
după ora 18:00. Acest lucru 
poate crește satisfacția 
personală cu până la 25%. 
Este similar cu alimentația 
sănătoasă: fără un echilibru 
între proteine, carbohidrați și 
grăsimi, sănătatea noastră 
poate avea de suferit. 

Un alt aspect important 
este gestionarea stresului. 
Tehnicile de relaxare, cum ar 
fi meditația sau sportul, pot 
reduce stresul cu până la 
30%. De exemplu, dacă ne 
alocăm 10 minute zilnic pen‐
tru meditație, putem 
îmbunătăți claritatea mentală 
și productivitatea. 

Concluzionând, alocarea 
strategică a timpului este 
cheia pentru un echilibru 
sănătos între viața personală 
și profesională. Stabilirea 
priorităților, utilizarea tehni‐
cilor de gestionare a timpului 
și menținerea unor limite 
clare sunt esențiale. Cu aceste 
strategii, putem reduce stre‐
sul, crește productivitatea și 
îmbunătăți calitatea vieții. 
Acest echilibru nu doar că ne 
face mai productivi, dar și 
mai împliniți. (Constantin 
MĂGDĂLINA, Expert 
Tendințe și Tehnologii 
Emergente)

Constantin Măgdălina

Cum să-ți gestionezi timpul ca un expert

Legislația UE pe tema  
TVA, netranspusă exact în 
România, duce la creșterea 
cheltuielilor de transport
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Prețurile apartamentelor 
noi din orașele mari continuă 
să crească susținut, respectiv 
cu până la 4% în Timișoara 
sau Constanța în ultimele 30 
de zile, singura excepție fiind 
Iașul, unde evoluția este 
contrară celei înregistrate în 
celelalte mari centre urbane, 
arată o analiză realizată de 
site‐ul Imobiliare.ro. De 
asemenea, sunt consemnate 
creșteri ale prețurilor aparta‐
mentelor și în orașele medii 
analizate, cu Oradea în prim 
plan (+1,8%), Sibiu sau 
Craiova. Indicele 
Imobiliare.ro la nivel național 
înregistrează o nouă valoare 
record, de 1.598 euro/mp 
util. 

„1.598 euro/mp util este 
noua valoare record pe care 
o înregistrează Indicele 
Imobiliare.ro la nivel 
național, consecința unui 
ritm anual de apreciere de 
11,4%, depășind ușor prog‑
nozele noastre de la începu‑
tul anului când estimam o 
creștere anuală de până în 
10 procente. Cererea 
ridicată pune presiune pe 
preț și va continua să o facă 
și în lunile următoare, con‑
form datelor de care dispu‑
nem, însă nu este un 
fenomen îngrijorător, ci 
mai degrabă un reglaj nor‑
mal al raportului dintre 
cerere și ofertă“, a declarat 
Daniel Crainic, director de 
marketing Imobiliare.ro, pot‐
rivit comunicatului citat. 

București versus Cluj 
Indicele Imobiliare.ro ne 

arată o nouă valoare medie 
record pentru București, de 
1.723 euro/mp, reprezen‐
tând un avans anual de peste 
11%. Un nou nivel maxim a 
fost atins și pe segmentul 
apartamentelor vechi, 1.705 
euro/mp. Prețul mediu solici‐
tat pentru apartamentele noi 
din Capitală este de 1.875 
euro/mp, în creștere cu 16% 
față de mai 2023. 

Potrivit analizei, Cluj‐
Napoca rămâne cel mai 
scump oraș din țară pentru 
cumpărătorii interesați de un 
apartament. Cu o creștere de 
3% doar în ultimele 30 de 
zile, prețul mediu solicitat 
pentru proprietățile 
rezidențiale noi a ajuns la 
sfârșitul lunii mai la valoarea 
de 2.960 euro/mp util. 
Ritmul anual de creștere pen‐
tru apartamentele scoase la 
vânzare în acest oraș s‐a 

menținut în jurul valorii de 
10% atât pentru prețul 
mediu general, cât și pentru 
cele două segmente princi‐
pale, nou și vechi. Prețul 
mediu solicitat pentru apar‐
tamentele vechi este de 2.735 
euro/mp. 

Cu un preț mediu nou și 
vechi de 1907 euro/mp, 
Brașovul își consolidează 
poziția de al doilea cel mai 
scump oraș al țării pe piața 
rezidențială. De altfel, aici se 
înregistrează cel mai accen‐
tuat ritm anual de creștere, 
de 18,7% (nou și vechi). 

„Prețul mediu solicitat 
pentru apartamentele noi 
este de 2.224 euro pe mp, 
fiind singurul oraș din țară, 
cu excepția Clujului, care a 
depășit pragul psihologic 
de 2.000 euro/mp pentru 
locuințele noi. Mai accesi‑
bile sunt locuințele vechi, 
pentru care proprietarii 
solicită în medie 1.826 
euro/mp, în creștere cu 
18,2% față de aceeași 
perioadă a anului trecut“, se 
precizează în analiza 
menționată. 

În ceea ce privește Timi ‐
șoara, apartamentele noi au 
ajuns să fie scoase la vânzare 
la prețuri care le depășesc pe 
cele din Capitală, conform 
Indicelui Imobiliare.ro, după 
scumpiri cu aproape 22% în 
ultimele 12 luni și de 4% în 
ultimele 30 de zile. Prețul 
mediu pe acest segment este 
în prezent de 1.960 euro/mp, 
valoare ce readuce Timișoara 
în primele trei poziții ale 
topului orașelor cu cele mai 
scumpe apartamente noi. 

Mult mai accesibile rămân 
însă apartamentele vechi a 
căror valoare medie este de 
1568 euro/mp și care au 
înregistrat o creștere medie 
de 7% în ultimul an. De altfel, 
Timișoara este orașul cu cele 
mai accesibile apartamente 
vechi dintre top 6 centre 
urbane ale țării. 

În Constanța, prețul mediu 
solicitat pentru apartament‐
ele noi scoase la vânzare a 
înregistrat în ultimele 12 luni 
cea mai mică variație, de 
4,2%, și a ajuns la 1.806 
euro/mp util. Oferta rămâne 
una bogată pe litoral, ceea ce 
ține încă sub control prețul 
mediu al apartamentelor. O 
creștere anuală mult mai 
mare, de 11,5%, a fost 
înregistrată în cazul aparta‐
mentelor vechi, al căror preț 
mediu a fost la finalul lunii 
mai de 1.630 euro/mp. 

Centrul regional cu 
prețuri accesibile față de 

restul țării 
„Deși apartamentele noi 

din Iași sunt acum cu 13% 
mai scumpe decât anul tre‑
cut, Iașul rămâne un oraș 
cu locuințe accesibile. 
Prețul mediu pe care îl 
achită cumpărătorii pentru 
un apartament nou a ajuns 
la 1.600 euro/mp util. Chiar 
dacă locuințele noi se vând 
în continuare cu prețuri 
mai mari față de cele de pe 
piața veche, ritmul în care 
au crescut prețurile în cazul 
acestora din urmă este mai 
accelerat. Discutăm despre 
un avans de aproape 14% 
până la valoarea de 1.587 
euro/mp util“, relevă analiza 
Imobiliare.ro. 

În ceea ce privește 
evoluția prețurilor aparta‐
mentelor în orașele medii, 
cea mai spectaculoasă 
creștere a avut loc în Oradea, 
unde avansul anual este de 
17,2% în ultimele 12 luni și 
de 1,8% în ultima lună. 
Prețul mediu solicitat pentru 
apartamentele scoase la vân‐
zare în Oradea este de 1.602 
euro/mp. 

„Orașul de dimensiuni 
medii cu cele mai scumpe 
apartamente din România 
este însă Sibiu, unde avem o 
valoare de 1.640 euro/mp 
și un ritm anual de creștere 
de 12,4%. La mică distanță 
se situează piața 
rezidențială din Craiova, 
unde prețul mediu solicitat 
pentru locuințe a fost la 
finalul lunii mai de 1638 
euro/mp, înregistrând o 
creștere anuală de 9,2%“, se 
mai arată în analiză 

La polul opus, în Ploiești 
prețul mediu solicitat pentru 
apartamentele scoase la vân‐
zare este de 1.116 euro/mp, 
aici având loc și cel mai mic 
avans anual dintre orașele 
analizate, de 3,4%. 

Apar primele semne de 
creștere în viitor 

Pe de altă parte, nmărul 
autorizațiilor de construire 
eliberate pentru clădiri 
rezidențiale a crescut cu 
3,1% în primele patru luni, 
comparativ cu aceeași 
perioadă a anului trecut, 
arată datele Institutului 
Național de Statistică (INS), 
publicate recent. Astfel, în 
perioada 1 ianuarie ‐ 30 

aprilie 2024 s‐au eliberat 
11.000 autorizații de con‐
struire pentru clădiri 
rezidențiale iar creșteri s‐au 
înregistrat în următoarele 
regiuni de dezvoltare: Nord‐
Est (+197 autorizații), Vest 
(+152), București‐Ilfov 
(+109), Sud‐Muntenia (+76) 
și Sud‐Vest Oltenia (+29). 
Scăderi s‐au înregistrat în 
regiunile de dezvoltare 
Centru (‐200 autorizații), 
Sud‐Est (‐20) și Nord‐Vest (‐
16). Conform INS, în luna 
aprilie 2024 s‐au eliberat 
3.578 autorizații de con‐
struire pentru clădiri 
rezidențiale (+17,8% față de 
luna martie 2024), cu o 
suprafață utilă totală de 
864.175 mp (+23,2%). Din 
totalul autorizațiilor de con‐
struire pentru clădiri 
rezidențiale, 69,7% sunt pen‐
tru zona rurală. 

Profilul teritorial 
În profil teritorial, 

creșterea numărului 
autorizațiilor de construire 
este reflectată în următoarele 
regiuni de dezvoltare: Nord‐
Est (+141 autorizații),Sud‐
Muntenia (+132), Vest (+93), 
Centru (+82), Nord‐Vest 
(+71) și București‐Ilfov 

(+39). Scăderi s‐au înregis‐
trat în regiunile de dezvol‐
tare Sud‐Est (‐15 autorizații) 
și Sud‐Vest Oltenia (‐2). De 
asemenea, în luna aprilie 
2024 s‐au eliberat 599 
autorizații de construire pen‐
tru clădiri nerezidențiale 
(+0,2% față de luna martie 
2024), în supra față utilă 
totală de 607.400 mp 
(+88,9%). Comparativ cu 
luna martie, s‐a înregistrat o 
creștere a suprafeței utile la 
autorizațiile de construire 
eliberate pentru clădirile 
nerezidențiale (+285.923 
mp). În profil teritorial, 
această creștere este 
reflectată în următoarele 
regiuni de dezvoltare: 
București‐Ilfov (+259.019 
mp), Nord‐Vest (+45.619), 
Nord‐Est (+28.578), Sud‐
Muntenia (+463) și Sud‐Vest 
Oltenia (+288). Scăderi s‐au 
înregistrat în următoarele 
regiuni de dezvoltare: Vest (‐
31.717 mp), Centru (‐15.823) 
și Sud‐Est (‐504). 

Suprafața totală  
este în creștere 

Totodată, în luna aprilie 
2024 se evidențiază o 
creștere atât a numărului de 

autorizații de construire eli ‐
berate pentru clădiri 
rezidențiale (+33,7%) cât și a 
suprafeței utile totale 
(+48,3%) comparativ cu luna 
aprilie 2023. În profil teritor‐
ial, această creștere a 
numărului de autorizații de 
construire eliberate pentru 
clădiri rezidențiale (+901 
autorizații) este reflectată în 
toate regiunile de dezvoltare: 
Nord‐Est (+213 autorizații), 
Sud‐Muntenia (+151), Nord‐
Vest (+141), Vest (+136), 
Centru (+131), București‐
Ilfov (+111), Sud‐Est (+15) și 
Sud‐Vest Oltenia (+3). 

Comparativ cu luna aprilie 
2023, în luna aprilie 2024 s‐a 
înregistrat o creștere atât a 
numărului de autorizații de 
construire eliberate pentru 
clădiri nerezidențiale 
(+28,3%) cât și a suprafeței 
utile totale (+77,3%). În profil 
teritorial, creșterea suprafeței 
utile la autorizațiile de con‐
struire eliberate pentru 
clădirile nerezidențiale 
(+264.769 mp) este reflectată 
în următoarele regiuni de 
dezvoltare: București‐Ilfov 
(+277.792 mp), Nord‐Est 
(+57.343), Nord‐Vest 
(+21.989), Sud‐Est (+14.071) 
și Sud‐Vest Oltenia (+3.753). 
Scăderi s‐au înregistrat în 

următoarele regiuni de dez‐
voltare: Sud‐Muntenia (‐
65.550 mp), Vest (‐29.755) și 
Centru (‐14.874). 

Consiliul Concurenței a 
pus lupa pe piața 

imobiliară 
Consiliul Concurenței 

anunță că a demarat un stu‐
diu pe piața imobiliară 
rezidențială și nerezidențială 
din municipiul București, 
pentru a identifica posibile 
bariere care stau în calea 
dezvoltării industriei, dar și 
aspectele care pot induce în 
eroare consumatorul. 

„Consiliul Concurenței a 
demarat un studiu pe piața 
imobiliară rezidențială și 
nerezidențială din municip‑
iul București, pentru a iden‑
tifica posibile bariere care 
stau în calea dezvoltării 
industriei, dar și aspectele 
care pot induce în eroare 
consumatorul“, informează 
autoritatea de concurență. 

În cadrul studiului, vor fi 
analizate relațiile între com‐
paniile active pe piață, dar și 
modul de operare al acestora 
în diferite faze de dezvoltare 
imobiliară. Astfel, autoritatea 
de concurență vizează clarifi‐

carea aspectelor care pot 
afecta concurența și, implicit 
consumatorii, cum sunt 
legislația, ritmul de dezvol‐
tare, cauzele care conduc la 
creșterea prețurilor sau la 
eventuala diminuare a 
calității în construcții. 

Ca urmare, Consiliul 
Concurenței va solicita 
informații de la actorii activi 
pe piața imobiliară, precum și 
opinia consumatorilor cu 
privire la calitatea 
construcțiilor, a facilităților 
disponibile sau a manage‐
mentului acestora. La finalul 
analizei, Consiliul Concurenței 
va emite propuneri și 
recomandări pentru elimina‐
rea problemelor identificate. 

„Reamintim că priorita‑
tea autorității de 
concurență este 
reprezentată de identifica‑
rea și eliminarea oricăror 
disfuncționalități manifes‑
tate în cadrul piețelor și 
remedierea eventualelor 
disfuncționalități privind 
accesul sau relațiile compa‑
niilor active pe piață. De 
asemenea, în cazul în care 
descoperă încălcări ale 
legii, inițiază procedurile 
necesare pentru a le 
sancționa“, informează 
Consiliul Concurenței. l

Prețul mediu al apartamentelor noi 
din Iași a urcat până la 1.600 euro/mp 

l o analiză Imobiliare.ro arată că în Iași apartamentele noi s-au scumpit cu  
13% față de anul trecut l în Cluj, imobilele colective au un preț aproape dublu

În ciuda menținerii unei 
dobânzi ridicate la creditele 
acordate pentru locuințe care 
s‐a situat în jur de 8% încă 
din vara anului trecut, volu‐
mul creditării a crescut din 
vara anului 2023. Chiar în 
condițiile în care dobânzile 
creditelor ipotecare sunt 
aproximativ duble față de cât 
erau cu 2‐3 ani în urmă, 
potențialii clienții nu au mai 
așteptat scăderea dobânzilor, 
existând riscul ca să crească 
prețul unei locuințe noi sau 
chiar mai veche, scrie cursde‐
guvernare.ro. 

În acest caz s‐a manifestat 
și concurența de pe piața 
interbancară, băncile oferind 
posibilitatea de a refinanța 
un credit oricând, obținând o 
dobândă mai scăzută, însă 
prețul casei nu mai poate fi 
micșorat după achiziție. 
Stocul creditelor imobliare a 
urcat în aprilie la 106,2 mld 
lei, egalând vârful din decem‐
brie 2022, după ce în iulie 
2023, se consemnase o 
scădere la 104,6 mld lei, 
arată aceeași sursă. 

Câteva scenarii 
În plus, dacă inflația va 

continua să scadă, BNR va 
reduce dobânda cheie în luna 
iulie, declanșând ciclul de 
relaxare monetară. Cum piața 
imobiliară a fost parțial 
blocată de creșterea 
prețurilor la materialele de 
construcții și de creșterea 
puternică a dobânzilor, dez‐
voltatorii imobiliari sunt mai 
dispuși să scape de stocurile 
de locuințe nevândute pentru 
a‐și continua activitatea. 

Lunile martie și aprilie au 
adus o creștere a cererii de 
creditare din partea 
gospodăriilor populației, în 
special pe segmentul credit‐
elor de consum, care au cres‐
cut la un maxim istoric de 
67,5 miliarde lei. La aceasta a 
contribuit reducerea ratei 
dobânzii la noile credite de 
consum, de la 13,03% în 
ianuarie, la 10,69% în luna 
aprilie, conform datelor pub‐
licate de BNR. 

Creșterea s‐a consemnat 
doar la creditele acordate în 
lei, cele în euro fiind mai 
puțin accesate. Aceasta și 
deoarece cursul de schimb 
leu/euro s‐a menținut relativ 
stabil în aprilie și mai, în con‐
textul reconsiderării de către 
investitori a traiectoriilor 
probabile ale ratelor dobân‐
zilor băncilor centrale 
majore, dar și pe fondul 
atractivității relative încă 
ridicate a plasamentelor în 
moneda națională și al 
expectațiilor ameliorate priv‐
ind evoluția raportului 
leu/euro. Rata medie a 
dobânzii la creditele noi 
acordate clienților nebancari 
a înregistrat o scădere 
considerabilă în aprilie (‐0,30 
puncte procentuale, la 8,28 la 
sută), după o altă scădere de 
0,50 puncte procentuale în 
martie, ceea ce a surclasat 
aprecierea din primele două 
luni ale anului. 

Descreștere pronunțată 
Evoluția dobânzilor a 

reflectat mai cu seamă 
descreșterea pronunțată 
consemnată de costul mediu 

cu dobânda pe segmentul 
populației (‐0,24 puncte pro‐
centuale față de luna aprilie, 
la 8,28 la sută), în contextul 
scăderii ample a ratei dobân‐
zii la creditele noi pentru 
consum (‐1,49 puncte pro‐
centuale) și al majorării volu‐
mului acestor credite până la 
un maxim istoric. În același 
timp, rata medie a dobânzii 
la creditele noi ale 
societăților nefinanciare s‐a 
redus cu 0,08 puncte procen‐
tuale (la 8,30 la sută). Luna 
mai a marcat o temperare 
neașteptată a consumului, 
indicatorul pentru încrederea 
consumatorilor coborând la 
nivelul lunii martie, după ce 

în aprilie urcase cu două 
puncte procentuale, la ‐13,6. 
Totuși, încrederea consu‐
matorilor în mai a fost 
superioară față de întreg anul 
2023, ceea ce înseamnă că în 
2024 va avea o contribuție 
pozitivă la expansiunea PIB. 
Indicatorul de sentiment eco‐
nomic (ESI) – un indicator 
compozit calculat de Direcția 
Generală Afaceri Economice 
și Financiare (DG ECFIN) a 
Comisiei Europene. 
Obiectivul său este de a 
urmări creșterea PIB‐ului la 
nivelul statelor membre, al 
UE și al zonei euro – ,  a 
scăzut în mai la 102,6 de la 
104,8 în luna precedentă. 

Încrederea s‐a deteriorat la 
toate capitolele în această 
lună, cea mai notabilă 
scădere fiind înregistrată în 
componenta comerțului cu 
amănuntul. Indicatorul de 
așteptări de angajare (EEI) a 
scăzut, de asemenea, la 108,7 
în luna mai, față de 109,6 în 
luna precedentă. La nivelul 
UE, ESI paneuropean a cres‐
cut ușor în mai, până la 96,5 
față de 96,2 în aprilie. 

Românii țin  
în bănci aproape 590 

miliarde de lei 
Depozitele rezidenților 

clienți neguvernamentali au 

crescut în luna aprilie 2024 
cu 0,9% față de luna 
anterioară, până la nivelul 
de 589,925 miliarde lei, iar 
față de aceeași perioadă a 
anului anterior s‐au majorat 
cu 11,9% (5,6% în termeni 
reali), arată datele Băncii 
Naționale a României (BNR). 
Masa monetară în sens larg 
(M3) a înregistrat la sfârșitul 
lunii aprilie 2024 un sold de 
689,379 miliarde lei. Aceasta 
a crescut cu 1,4% (1,3% în 
termini reali) față de luna 
martie 2024, iar în raport cu 
aprilie 2023 s‐a majorat cu 
11,4% (5,2% în termeni 
reali). 

„Depozitele rezidenților 
clienți neguvernamentali 
au crescut în luna aprilie 
2024 cu 0,9% față de luna 
anterioară, până la nivelul 
de 589,925 miliarde lei, iar 
față de aceeași perioadă a 
anului anterior s‑au 
majorat cu 11,9% (5,6% în 
termeni reali). Depozitele 
în lei ale rezidenților, cu o 
pondere de 70,6% în tota‑
lul depozitelor clienților 
neguvernamentali, au cres‑
cut cu 1,2% față de luna 
martie 2024, până la 
416,239 miliarde lei. 
Comparativ cu luna aprilie 
2023, acestea s‑au majorat 
cu 16,4% (9,9% în termeni 
reali)“, arată datele BNR. 

Creștere de aproape 22% 
Depozitele în lei ale 

gospodăriilor populației au 
crescut cu 2,3% față de luna 
anterioară, până la 231,144 
miliarde lei și cu 21,7% 
(15% în termeni reali) față 

de aceeași perioadă a anului 
anterior. Depozitele în lei ale 
altor sectoare (societăți nefi‐
nanciare și instituții financi‐
are nemonetare) au scăzut 
cu 0,2% (până la 185,095 
miliarde lei) față de luna 
precedentă, iar față de luna 
aprilie 2023, au înregistrat o 
creștere de 10,3% (4,1% în 
termeni reali). 

Depozitele în valută ale 
rezidenților, exprimate în lei, 
reprezentând 29,4% în volu‐
mul total al depozitelor 
clienților neguvernamentali, 
au crescut cu 0,4% față de 
luna martie 2024, ajungând 
până la nivelul de 173,685 
miliarde lei (exprimate în 
euro, acestea s‐au majorat 
cu 0,3%, până la 34,905 mil‐
iarde euro). Comparativ cu 
luna aprilie 2023, indi‐
catorul exprimat în lei a 
crescut cu 2,4% (1,6%, în 
cazul exprimării indicatoru‐
lui în euro). 

Depozitele în valută ale 
gospodăriilor populației, 
exprimate în lei, au crescut 
cu 0,8% față de luna martie 
2024, până la 120,616 mil‐
iarde lei (exprimate în euro, 
acestea au crescut cu 0,6%, 
până la 24,24 miliarde euro). 
Comparativ cu aceeași 
perioadă a anului 2023, 
creșterea acestui indicator 
exprimat în lei a fost de 
0,1% (‐0,7%, în cazul 
exprimării indicatorului în 
euro). Depozitele în valută 
ale altor sectoare, exprimate 
în lei, au scăzut cu 0,4% față 
de luna martie 2024, până la 
53,068 miliarde lei (expri‐
mate în euro, acestea s‐au 
diminuat cu 0,6%, până la 

10,665 miliarde euro). 
Comparativ cu aprilie 2023, 
indicatorul exprimat în lei s‐
a majorat cu 8% (7,2%, în 
cazul exprimării indicatoru‐
lui în euro). 

Credite totale de circa 
390 de miliarde de lei 
Soldul creditului neguver‐

namental acordat de 
instituțiile de credit a cres‐
cut în luna aprilie 2024 cu 
0,9% față de martie 2024 
(0,8% în termeni reali), până 
la nivelul de 391,444 mil‐
iarde lei. Creditul în lei, cu o 
pondere de 68,7% în volu‐
mul total al creditului negu‐
vernamental, s‐a majorat cu 
0,7%, iar creditul în valută 
exprimat în lei, cu o pondere 
de 31,3% în totalul credit‐
ului neguvernamental, a 
crescut cu 1,4% (1,3%, în 
cazul exprimării indicatoru‐
lui în euro). Comparativ cu 
aceeași perioadă a anului 
2023, creditul neguverna‐
mental a înregistrat o 
creștere de 5,8% (‐0,1% în 
termeni reali), pe seama 
majorării cu 7,3% a compo‐
nentei în lei (1,3% în ter‐
meni reali) și cu 2,8% a 
componentei în valută 
exprimată în lei (1,9% în 
cazul exprimării indicatoru‐
lui în euro). 

Creditul guvernamental a 
înregistrat o creștere în luna 
aprilie 2024 cu 4,2% față de 
luna martie 2024, până la 
225,74 miliarde lei. În raport 
cu aprilie 2023, acesta s‐a 
majorat cu 26,2% (19,1% în 
termeni reali). l

Românii nu se mai sperie de dobânzile mari la credite 
l dobânzile creditelor ipotecare sunt aproximativ duble față de cât erau cu 2-3 ani în urmă
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McDonald's nu are dreptul 
de a folosi denumirea „Big 
Mac“ pentru produsele din 
carne de pasăre în Europa, 
după ce nu a folosit‐o timp 
de cinci ani consecutivi, a 
declarat recent a doua cea 
mai înaltă instanță 
europeană, o victorie parțială 
pentru rivalul irlandez 
Supermac's într‐o dispută de 
lungă durată referitoare la 
marcă, transmite Reuters. 
Hotărârea Tribunalului din 
Luxemburg s‐a centrat pe 
încercarea Supermac din 
2017 de a revoca utilizarea 
de către McDonald a denumi‐
rii Big Mac, pe care compania 

americană o înregistrase în 
1996 pentru produsele și 
serviciile din carne și carne 
de pasăre vândute în restau‐
rante. 

Oficiul Uniunii Europene 
pentru Proprietate 
Intelectuală (EUIPO) a 
respins cererea de revocare a 
Supermac's și a confirmat 
utilizarea de către McDonald 
a termenului pentru 
sandvișuri cu carne și carne 
de pui, determinând compa‐
nia irlandeză să conteste 
decizia. Supermac's, care a 
deschis primele sale restau‐
rante în Galway, în 1978, și a 
căutat să se extindă în 

Regatul Unit și Europa, vinde 
burgheri din carne de vită și 
burgeri de pui, precum și 
nuggets de pui prăjiți și 
sandvișuri. Tribunalul a 
respins argumentele 
McDonald și a anulat și mod‐
ificat parțial decizia EUIPO. 

„McDonald’s pierde 
marca Big Mac în uE în ceea 
ce privește produsele din 
carne de pasăre. 
McDonald’s nu a dovedit 
utilizarea autentică într‑o 
perioadă continuă de cinci 
ani în Uniunea Europeană 
în legătură cu anumite 
bunuri și servicii“, au decis 
judecătorii. 

Lanțul de fast‐food din 
SUA a declarat într‐un e‐mail 
că poate continua să 
folosească marca Big Mac, pe 
care o folosește în principal 
pentru sandvișul cu carne de 
vită. Fondatorul Supermac's, 
Pat McDonagh, a declarat 
pentru Newstalk Radio din 
Irlanda că decizia este „un 
mare câștig pentru oricine 
poartă numele de familie 
Mac“. 

„Înseamnă că ne putem 
extinde în altă parte cu 
Supermac’s, în întreaga UE, 
așa că este un mare câștig 
pentru noi astăzi“, a spus el 
pentru postul de radio. 

Proprietarii de mărci 
comerciale ar trebui să 
acorde atenție hotărârii, a 
spus avocatul Pinsent 
Masons IP Matthew Harris. 

„Acesta este un semnal 
de alarmă uriaș, iar propri‑
etarii de mărci comerciale 
binecunoscute nu se pot 
baza pur și simplu pe prem‑
isa „este evident că publicul 
cunoaște marca și noi o 
folosim“, a spus el. 

„Cazul evidențiază că 
chiar și mărcile de renume 
mondial sunt supuse 
aceluiași control atunci 
când trebuie să dovedească 
utilizarea autentică a unei 
mărci înregistrate pe un 
anumit teritoriu“. Sentința 
poate fi atacată la Curtea de 
Justiție a Uniunii Europene, 
cea mai înaltă din Europa. l

Gata cu denumirea  
„Big Mac“ de pui în Europa 
l un tribunal al UE a hotărât împotriva McDonald's într-un caz referitor la marcă

Inflaţia din Turcia a sărit 
pragul de 75% în luna mai 

l în ultimul an, dobânzile din Turcia au fost crescute în mod constant
Inflația din Turcia a 

depășit 75% în mai, față de 
69,8% în aprilie, dar 
economiștii se așteaptă ca 
acest nivel să fie vârful, 
înainte ca prețurile să 
înceapă să scadă, transmite 
CNBC. Prețurile de consum 
au crescut cu 75,45% în mai, 
pe o bază anuală, și cu 3,37% 
pe o bază lunară, potrivit 
Institutului de Statistică din 
Turcia,. 

Sectoarele care au înregis‐
trat cele mai puternice 
creșteri anuale ale prețurilor 
au fost educația cu 104,8%, 
locuințe cu 93,2% și hotelu‐
rile, cafenelele și restauran‐
tele cu 92,9%. Economiștii 
prognozaseră anterior că 
inflația va atinge vârful în 
jurul a 75%. În ultimul an 
dobânzile din Turcia au fost 
crescute în mod constant, în 
efortul de a reduce prețurile, 
ceea ce a dus la dificultăți 
financiare semnificative pen‐
tru consumatorul turc 
mediu. 

Banca centrală a Turciei 
și‐a menținut rata dobânzii la 
50% din martie, invocând 
nevoia continuă de a contra‐
cara inflația din țară. Banca a 

declarat la acea vreme că „o 
poziție monetară strictă va 
fi menținută până când se 
va observa o scădere 
semnificativă și susținută a 
tendinței de bază a inflației 
lunare“. Creșterea lunară a 
IPC, de 3,4%, în mai a fost 
mai mare decât în   martie și 
aprilie, determinându‐i pe 
unii analiști să se aștepte la o 
traiectorie mai puțin directă 
în ceea ce privește reducerea 
prețurilor. 

„Suntem încrezători că 
inflația a atins acum un 
vârf, dar, având în vedere 
că anunțul de astăzi conține 
câteva surprize neplăcute, 
ritmul dezinflației din a 
doua jumătate a anului 
pare puțin mai incert“, a 
spus Liam Peach, economist 
senior pe piețele emergente 
la Capital Economics, cu 
sediul la Londra într‐o notă 
de cercetare. 

Firma se aștepta anterior 
ca inflația să încetinească la 
41% până la sfârșitul anului, 
în timp ce banca centrală 
turcă estimează că va ajunge 
la 38% până atunci. 

Pe baza ritmului actual de 
accelerare a inflației, „ar 

putea încheia anul puțin 
mai sus“, a scris Peach, 
adăugând că „o stagnare 
prelungită a ratelor dobân‑
zilor este probabilă pentru 
ceva timp“. 

Economia Turciei a 
crescut mai rapid decât 

cea a Chinei 
Pe de altă parte, economia 

Turciei a avut la începutul 
anului un avans mai rapid 
decât al Chinei, raportând 
unul dintre cele mai mari rit‐
muri de creștere din lume, în 
ceea ce va fi probabil ultima 
izbucnire înainte de încetini‐
rea cauzată de majorarea 
dobânzilor, transmit Reuters 
și Bloomberg. În primul tri‐
mestru din 2024, PIB‐ul 
Turciei a crescut în ritm 
anual cu 5,7%, după un avans 
de 4% în precedentele trei 
luni, a anunțat vineri 
Institutul de Statistică 
(TurkStat). Comparativ cu 
trimestrul precedent, econ‐
omia turcă a înregistrat un 
avans de 2,4% în primele trei 
luni din acest an.  Economia 
turcă a arătat reziliență în 

trimestrele în care Banca 
Centrală a majorat semnifica‐
tiv dobânzile, iar consumul 
gospodăriilor a crescut în 
ritm anual cu 7,3% în primul 
trimestru din 2024. Și chel‐
tuielile guvernamentale au 
urcat în ritm anual cu 3,9% 
în primul trimestru din acest 
an. De asemenea, exporturile 
au urcat cu 4%, în timp ce 
importurile au scăzut cu 
3,1%. 

„Consumul privat a fost 
principalul motor al 
creșterii în aceste luni. 
Datele arată lipsa pro‑
greselor în echilibrarea 
cererii“, a apreciat Haluk 
Burumcekci, economist la 
Burumcekci Consultancy în 
Istanbul. 

Analiștii se așteaptă la o 
încetinire a creșterii PIB‐ului 
Turciei în următoarele luni, 
pe fondul înăspririi politicii 
monetare și al inflației ridi‐
cate, care afectează activita‐
tea economică. Pentru acest 
an, analiștii estimează un 
avans de 3,15% al economiei 
turce, în timp ce Guvernul se 
așteaptă la o expansiune de 
4%. Anul trecut, PIB‐ul 
Turciei a crescut cu 4,5%. l

Încetinirea vânzărilor de 
vehicule electrice oprește 

investițiile din Germania și Italia
ACC, producătorul de bat‐

erii pentru vehicule electrice 
(EV) susținut de Mercedes‐
Benz și Stellantis, a oprit 
lucrările de construcții la fab‐
ricile din Germania și Italia, 
pe fondul încetinirii 
vânzărilor EV, și a anunțat că 
se va concentra pe bateriile 
mai ieftine, transmite 
Reuters. 

Compania a precizat că va 
dezvolta baterii low‐cost 

pentru aprovizionarea vehi‐
culelor electrice mai ieftine și 
va confirma calendarul priv‐
ind proiectele sale industri‐
ale și de construcții la finalul 
lui 2024 sau la începutul lui 
2025. ACC lucra la construi‐
rea unei uzine în Termoli, 
Italia, și a unei fabrici în 
Kaiserslautern, Germania. În 
prezent a majorat producția 
la prima sa unitate din nor‐
dul Franței. 

În ultimii luni a încetinit 
semnificativ creșterea pieței 
EV în Europa, pe fondul 
dobânzilor ridicate și a 
reducerii subvențiilor guver‐
namentale, cumpărătorii pre‐
ferând mașinile hibride sau 
cele pe benzină. Producătorii 
auto europeni sunt sub pre‐
siuni în urma majorării 
exporturilor companiilor chi‐
neze, care folosesc baterii 
mai ieftine LFP, reducând 

semnificativ costurile de 
producție. De asemenea, 
Stellantis a încheiat un acord 
cu grupul chinez CATL pen‐
tru construirea unei fabrici 
de baterii LFP în Europa. 
Stellantis deține o 
participație de 45% în ACC, 
Mercedes o participație de 
30%, restul fiind deținut de 
Saft, subsidiara grupului 
francez TotalEnergies. 

Tesla va opri producția la 
fabrica sa din Germania 

Producătorul de vehicule 
electrice Tesla va opri 
producția la fabrica sa 
germană din Gruenheide timp 
de cinci zile, în iunie, pentru a 
îmbunătăți procesele la unita‐
tea sa de producție din afara 
Berlinului, a declarat marți un 
purtător de cuvânt, citat de 
Reuters. Confirmând un arti‐
col al cotidianului de afaceri 
Handelsblatt, purtătorul de 
cuvânt a spus că Tesla va 
întrerupe producția în zonele 
de producție de vehicule și de 
grup motopropulsor pe 7, 14, 
17, 27 și 28 iunie. Tesla a 
întrerupt deja producția la 
această fabrică de două ori în 
acest an. A existat o oprire 
planificată a producției de o zi 
în mai, în timp ce un incendiu 
puternic produs în martie a 
oprit activitatea pentru câteva 
zile. l

Noi bancnote cu efigia lui 
Charles al III-lea intră în 
circulaţie în Regatul Unit

Bancnote cu efigia lui 
Charles al III‐lea au apărut 
recent în portofelele britan‐
icilor, urmând să le 
înlocuiască treptat pe cele 
cu portretul mamei sale, 
Elizabeth a II‐a, relatează 
AFP. Portretul regelui 
urmează să apară pe noile 
bancnote de cinci, zece, 20 
și 50 de lire sterline, 
rămânând asemănătoare 
bancnotelor actuale, anunța 
mați într‐un comunicat 
Banca Angliei. Aceste noi 
bancnote din polimer ‐ care 
au înlocuit treptat bancno‐
tele de hârtie în Regatul 
Unit începând din 2016 ‐ 
urmează să circule alături 
de cele cu portretul reginei 
Elizabeth a II‐a. Ele 
urmează să fie imprimate 
puțin câte puțin pentru a le 
„înlocui pe cele care sunt 
uzate“, se precizează în 
comunicat, în vederea 
„minimizării impactului 

asupra mediului și finan‑
ciar“ al schimbării monar‐
hului. Aceste noi bancnote 
se alătură monedelor cu efi‐
gia lui Charles al III‐lea, 

care au intrat în circulație 
în decembrie 2022, la 
câteva luni după moartea 
mamei sale. Începând de 
miercuri, membrii publicu‐

lui își pot schimba bancno‐
tele vechi cu cele cu efigia 
lui Charles la Banca Angliei, 
în limita a 300 de lire de 
persoană. l

BCE va aproba cererile băncilor 
greceşti de a relua plata 

dividendelor, după o pauză de 16 ani
Banca Centrală Europeană 

(BCE) ar urma să aprobe o 
solicitare formulată de băncile 
grecești, privind reluarea plății 
dividendelor după o pauză de 
16 ani, o nouă dovadă a reve‐
nirii sectorului bancar elen, au 
dezvăluit recent pentru 
Reuters mai mulți bancheri. 

Sectorul bancar din Grecia 
revine la normalitate după 
trei runde de recapitalizare, 
care s‐au terminat cu 

naționalizarea băncilor 
grecești în deceniul anterior, 
când țara a fost zguduită de o 
criză financiară care a izbuc‐
nit la sfârșitul lui 2009. 

În ultimii ani, băncile 
grecești și‐au redus ponderea 
creditelor neperformante 
până sub 6%, de la un vârf de 
45% în 2016, și în paralel au 
redus participația statului. 
Totodată, băncile grecești au 
devenit profitabile și vor să 

distribuie dividende, de până 
la 30% din profiturile înreg‐
istrate în 2023. Mai mulți 
bancheri de top au declarat 
pentru Reuters că Banca 
Centrală Europeană va 
răspunde în mod pozitiv, în 
zilele următoare, la 
solicitările lor privind relua‐
rea plății dividendelor. 

„Nu ne așteptăm la 
niciun fel de obstacole cu 
privire la distribuirea div‑

idendelor, ne așteptăm la 
undă verde de la BCE în 
următoarele zile“, a precizat 
unul dintre bancheri sub 
protecția anonimatului. 

Primele patru mari bănci 
grecești, Eurobank, National 
Bank, Piraeus Bank și Alpha 
Bank, au anunțat profituri 
cumulate de aproximativ 3,5 
miliarde de euro în 2023, 
grație dobânzilor mari și 
creșterii economice solide. l

Seceta, valurile de căldură 
şi coşenilele au afectat arbo‐
rii de cafea din Vietnam, 
reducând producţia de boabe 
de cafea robusta, a declarat 
preşedintele Asociaţiei culti‐
vatorilor vietnamezi de cafea 
şi cacao (Vicofa), Nguyen 
Nam Hai, informează AFP. 

Vietnam este cel mai mare 
cultivator de cafea robusta, 
soiul mai ieftin utilizat pen‐
tru a produce cafeaua 
instant. Recolta de boabe de 
cafea în sezonul 2024/25, 
pentru care culesul începe în 
luna octombrie, este posibil 
să fie cu 15% până la 20% 
sub media normală, a estimat 
Nguyen Nam Hai. „Căldura şi 
seceta au afectat în mod 
puternic creşterea arborilor 
de cafea“, a spus Nguyen 
Nam Hai, în condiţiile în care 
fermierii sunt presaţi să 
găsească surse alternative de 
apă. 

În plus, în provincia 
centrală Gia Lai, principala 
zonă pentru cultura cafelei, 
temperaturile ridicate şi 
precipitaţiile scăzute au 
favorizat înmulţirea 
coşenilelor. „Căldura 

sufocantă şi coşenilele au 
prejudiciat ramurile arbori‑
lor de cafea, făcând mai 
mici mugurii de cafea şi 
afectând calitatea lor“, a 
explicat Nguyen Nam Hai. 

În medie, Vietnamul pro‐
duce aproximativ 1,8 mil‐
ioane de tone de cafea pe an 
iar cea mai mare parte este 
exportată, jumătate mergând 
în Europa. Firma americană 
de cercetare de piaţă StoneX 
estimează că în acest an 
producţia de cafea a 
Vietnamului ar putea să fie 
de doar 1,4 milioane de tone, 
ceea ce ar fi cea mai slabă 
recoltă din ultimii patru ani. 

Schimbările climatice 
reprezintă o ameninţare 
directă pentru industria cafe‐
lei, evaluată la mai multe mil‐
iarde de dolari, oamenii de 
ştiinţă prognozând o scădere 
a randamentelor şi o redu‐
cere a zonele adecvate pen‐
tru cultura arborilor de cafea. 

În condiţiile unei cereri în 
creştere şi al impactului cri‐
zei climatice, lumea ar putea 
să se confrunte cu o penurie 
de cafea robusta care ar 
putea ajunge la 35 de mil‐

ioane de saci în anul 2040, a 
estimat organizaţia sectorială 
World Coffee Research. 
Cercetătorii estimează că 
zonele propice pentru cul‐
tura cafelei arabica ar putea 
să se reducă la jumătate până 
în 2050. Faptul că preţurile 
globale la cafea au crescut 

rapid în acest an este o veste 
bună pentru fermierii viet‐
namezi, pe termen scurt. „Cu 
toate acestea, câştigul nu 
este unul considerabil pen‑
tru că, la final, seceta a dus 
la diminuarea randament‑
elor“, a subliniat Nguyen 
Nam Hai. l

Seceta și dăunătorii ne 
scumpesc cafeaua 

l recolta de boabe de cafea în sezonul 2024/25 din Vietnam, unul dintre 
producătorii importanți, pentru care culesul începe în luna octombrie, 

este posibil să fie cu 15% până la 20% sub media normală
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„Un diamant este pentru 
totdeauna“, dar poate nu și 
pentru numărul tot mai mare 
de consumatori care evită pia‐
tra prețioasă naturală, prefer‐
ând diamantele cultivate în 
laborator, alte pietre prețioase 
colorate și aurul, transmite 
CNBC.  

Sloganul a fost inventat de 
gigantul diamantelor De Beers 
în 1948, captând impresia de 
securitate și romantism. Dar 
nu toate relațiile rezistă timpu‐
lui. Cel mai mare acționar al 
companiei, Anglo American, 
intenționează să separe De 
Beers de grup, pe măsură ce își 
restructurează afacerea după 
ce a respins o ofertă de pre‐
luare a BHP. CEO‐ul Anglo 
American, Duncan Wanblad, a 
declarat pentru Financial 
Times că vânzarea De Beers va 
fi „cea mai grea parte“ a 
restructurării radicale a com‐
paniei. 

„Diamantele nu se mai 
potrivesc cu adevărat, în 
ciuda tradiției puternice a De 
Beers în cadrul grupului 
Anglo“, a declarat analistul 
independent al industriei dia‐
mantelor Paul Zimnisky. 

„Anglo va face în cele din 
urmă ceea ce vor acționarii 
săi și se pare că vor să se con‑
centreze pe o strategie pe 
termen mai lung a 
mărfurilor care sprijină dez‑
voltarea infrastructurii verzi, 
de exemplu cuprul“, a spus el 
pentru CNBC. 

Cerere de diamante 
în scădere 

Cererea de diamante a 
scăzut pe măsură ce alura sa se 
estompează pe o piață cheie de 
consum: China. Scăderea ratei 
căsătoriilor, precum și pop‐
ularitatea în creștere a aurului 
și pietrelor prețioase cultivate 
în laborator au condus la 
scăde rea cererii chineze de 
diaman te, a declarat firma de 
cercetare de piață Daxue 
Consulting. Sfârșitul 
restricțiilor pandemiei i‐a făcut 
pe consumatori să‐și cana‐

lizeze cheltuielile către 
experiențe de călătorie, în 
locul produselor cu diamante. 

Prețurile diamantelor au 
scăzut cu 5,7% până acum în 
acest an, potrivit indicelui dia‐
mantelor brute al lui Zimnisky, 
scăzând cu peste 30% față de 
cel ridicat record, din 2022. De 
Beers a deținut odată un 
monopol pe piața diamantelor, 
dar cota sa a scăzut. Condițiile 
economice au determinat com‐
pania să reducă prețurile cu 
10% la începutul anului, a rela‐
tat Bloomberg, citând surse. 

„Anul trecut a fost o 
perioadă mult mai grea pen‑
tru industria [diamantului], 
deoarece provocările eco‑
nomice, o pauză a angaja‑
mentelor, post‑Covid, și o 
creștere a ofertei de dia‑
mante cultivate în laborator 
au afectat toate condițiile 
cererii“, a declarat directorul 
de comunicare al Anglo 
American, Marcelo Esquivel. 

Preferința pentru diaman‐
tele cultivate în laborator 
joacă, de asemenea, un rol 
esențial în scăderea prețurilor 
diamantelor naturale, a 
declarat Ankur Daga, fondator 
și CEO al companiei de comerț 
electronic cu bijuterii fine 
Angara. 

„Problema de bază este 
creșterea rapidă a diamante‑
lor cultivate în laborator“, a 
spus el. 

O industrie „în necaz“ 
Daga a adăugat că în SUA, 

care este cel mai mare consu‐
mator de diamante, jumătate 
din pietrele inelelor de 
logodnă vor fi cultivate în labo‐
rator în acest an, de la doar 2% 
în 2018. 

Diamantele cultivate în 
laborator, care pot fi cu până la 
85% mai ieftine decât diaman‐
tele naturale, sunt fabricate 
într‐un mediu controlat, folo‐
sind presiune și căldură 
extremă. Procesul recreează 
modul în care diamantele nat‐
urale sunt forjate adânc în 
mantaua Pământului. 

Vânzările de diamante pro‐
duse în laborator au crescut de 
la doar 2% din piața globală de 
bijuterii cu diamante în 2017 
la 18,4% în 2023, potrivit date‐
lor furnizate de Zimnisky. În 
plus, justificarea pentru 
cumpărarea de diamante ca 
investiție s‐a diminuat, a spus 
Daga. Diamantele au fost 
văzute ca un activ și de acope‐
rire a inflației în ultimii 50 de 
ani, a explicat el. Dar această 
rațiune de investiție a dispărut 
în mare măsură pe măsură ce 
prețurile au scăzut. 

„Industria diamantelor 
are probleme“, a spus Daga 
pentru CNBC, adăugând că el 
crede că prețurile diamantelor 
naturale ar putea scădea cu 
încă 15%‐20% în următoarele 
12 luni. 

Unii sunt puțin optimiști 
„Nu există nicio îndoială 

că există unele provocări în 
industria diamantelor, dar 
nu sunt provocări care să nu 
poată fi abordate“, a spus 
Anish Aggarwal, cofondatorul 
firmei de consultanță 
specializată în diamante 
Gemdax. 

El a remarcat că diamantele 
sunt produse discreționare și 
este un caz de „creare a 
dorinței“, la fel ca în cazul 
altor segmente de lux, cum ar 
fi ceasurile și gențile de ultimă 
generație. 

„Industria nu a făcut mar‑
keting pe categorii la scară 
largă de aproape 20 de ani. 
Și vedem consecințele acestui 
lucru“, a spus Aggarwal, 
adăugând că industria diaman‐
telor va trebui să muncească 
din greu pentru a reaprinde 
cererea consumatorilor 
chinezi. 

Acest lucru necesită o abor‐
dare de marketing coerentă, a 
adăugat Aggarwal. În mod sim‐
ilar, Zimnisky a spus că doar 
un marketing semnificativ al 
industriei ar putea să 
răstoarne piața diamantelor. 

Recent, cel mai mare 
retailer de bijuterii din lume, 
Signet Jewelers, a anunțat o 
colaborare de marketing cu 
De Beers pentru a propulsa 
cererea de diamante naturale. 
Signet se așteaptă la o 
creștere cu 25% a angaja‐
mentelor în următorii trei ani. 
Esquivel, de la Anglo 
American, observă, de aseme‐
nea, că angajamentele mai 
mari și creșterea veniturilor 
disponibile ar ajuta la atenu‐
area provocărilor de pe piață. 

„Este cel mai mare miner 
de diamante din lume și cel 
mai mare comerciant cu 
amănuntul de diamante din 
lume care lucrează 
împreună, așa că este semni‑
ficativ și ar putea cu 
adevărat să miște acul pen‑
tru industria mai mare“, a 
spus Zimnisky. l

Prețurile sucurilor de porto‐
cale au urcat la noi maxime 
record, pe fondul constrângeri‐
lor persistente de aprovizion‐
are, împingând industria în 
regim de criză și forțându‐i pe 
unii producători să ia în con‐
siderare folosirea unor alte 
fructe, transmite CNBC. 

Prețurile acestui produs de 
bază au crescut rapid în ultimii 
ani, parțial cauzate de scăderea 
producției din Florida ‐ princi‐
palul producător de suc de 
portocale din SUA ‐ și de vre‐
mea extremă în principalele 
zone producătoare de porto‐
cale din Brazilia.  

Acest preț este  
aproape dublu 

Această țară este cel mai 
mare producător și exportator 
de suc de portocale din lume, 
ceea ce înseamnă că joacă un 
rol extrem de influent în mod‐
elarea industriei globale. 

Contractul de referință pen‐
tru suc de portocale concentrat 

înghețat, tranzacționat la 
Intercontinental Exchange din 
New York, a atins 4,77 USD pe 
livră (453 grame). Acest preț 
este aproape dublu față de 
prețul înregistrat acum un an. 
Harry Campbell, un analist al 
datelor privind piața de 
mărfuri la grupul de cercetare 
Mintec, a declarat că creșterea 
prețurilor sucurilor de porto‐
cale i‐a forțat pe producători și 
blenderi să se adapteze 
situației, luând în considerare 
sucuri de fructe alternative. 

„Mulți dintre ei vor 
schimba cantitățile de suc pe 
care le pun în amestecurile 
lor pentru a reduce sucul de 
portocale și pentru a crește 
ponderea altor sucuri, cum 
ar fi sucul de pere, sucul de 
mere, sucul de struguri, astfel 
încât să fie mai puțin 
dependenți de sucul de porto‑
cale“, a spus Campbell. 

El a adăugat că „se pare că 
această [situație] va fi pe 
termen lung“, menționând că 
unii jucători de pe piața sucu‐

rilor de portocale au observat 
o scădere mare a cererii de la 
an la an. 

„Până când se ajunge la 
acel punct în care consu‑
matorii nu vor mai fi dispuși 
să plătească prețul pentru 
sucul de portocale și, deoa‑
rece ofertă este atât de 
scăzută, prețurile vor con‑
tinua să crească“, a spus 
Campbell. 

„Secetă, boală și cerere“ 
Centrul de cercetare 

Fundecitrus a avertizat recent 
că căldura excesivă din Brazilia 
de anul trecut a însemnat că 
țara din America de Sud era 
probabil pe cale să înregistreze 
una dintre cele mai proaste 
recolte de portocale din mai 
bine de trei decenii. Într‐un 
raport publicat pe 10 mai, 
organizația cultivatorilor de 
citrice a estimat că Brazilia va 
produce 232,4 milioane de 
cutii de portocale (fiecare 
cântărind aproximativ 40,8 
kilograme) în sezonul 2024‐
2025. Aceasta reprezintă o 
scădere de 24% în comparație 
cu ciclul anterior. 

Analiștii spun că Brazilia 
produce de obicei aproximativ 
300 de milioane de cutii de 
portocale în fiecare ciclu, deși 
schimbările climatice au redus 
dramatic producția. 
Schimbările climatice fac eve‐
nimentele meteorologice 
extreme mai frecvente și mai 
intense. Fundecitrus a spus că 

o serie de valuri de căldură 
intense în Brazilia au avut loc 
într‐o fază critică de înflorire și 
formare timpurie a fructelor, 
între septembrie și noiembrie 
anul trecut, împiedicând 
substanțial producția. 

O boală a copacilor  
fără un remediu 

O boală a citricelor 
cunoscută sub denumirea de 
înverzire, o boală a copacilor 
fără un remediu cunoscut, care 
are ca rezultat fructe amare și 
slăbite, a fost un alt factor neg‐
ativ pentru cultivatorii de por‐
tocale. Analiștii au avertizat că 
problema va face probabil rav‐
agii în plantațiile de portocali 
din întreaga lume pentru ceva 
vreme. 

„Prețurile sucului de por‑
tocale cresc din cauza celor 
trei motive: secetă, boală [și] 
cerere. Când majoritatea 
oamenilor se gândesc la 
producția de suc de porto‑
cale, se gândesc la Florida și 
California. De fapt, Brazilia 
este cel mai mare producător 
de portocale și suc de porto‑
cale“, a declarat Dave Reiter, 
comerciant la Reiter Capital 
Investments LLC, pentru CNBC 
prin e‐mail. 

El a mai spus că majoritatea 
producției de suc de portocale 
din Brazilia are loc în Sao 
Paulo și Minas Gerais. A ceste 
două zone s‐au confruntat cu 
probleme meteorologice și boli 
în ultimii ani. l

De Business

Pietrele prețioase „cultivate“ 
în laborator lovesc din plin 

în industria diamantelor 
l celebrul slogan „Un diamant este pentru totdeauna“  

începe să-și piardă din strălucire și din semnificație

Preţurile sucurilor de portocale 
bat record după record 

l „mulţi dintre producători vor schimba cantităţile de suc pe care le pun în amestecurile lor pentru 
a reduce sucul de portocale şi pentru a creşte ponderea altor sucuri“, estimează analiștii

Dubai Mall, unul dintre cele 
mai mari malluri din lume, 
urmează să devină și mai mare 
cu o extindere planificată, care 
va costa aproximativ 1,5 mil‐
iarde de dirhami (408 milioane 
de dolari), relatează CNBC.  

Complexul comercial întins și 
strălucitor din capitala 
comercială a Emiratelor Arabe 

Unite găzduiește deja 1.200 de 
magazine și 200 de vânzători de 
alimente și băuturi, un acvariu 
de 10 milioane de litri, un pati‐
noar de dimensiuni olimpice, un 
Chinatown interior, un parc de 
realitate virtuală, un parc 
tematic interior SEGA și unul 
dintre cele mai mari magazine 
de bomboane din lume. 

Cu o suprafață de 12 milioane 
de metri pătrați, mallul este con‐
ectat și la Burj Khalifa, cel mai 
înalt zgârie‐nori din lume. 
Dezvoltatorul mallului, Emaar 
Properties, a anunțat săptămâna 
aceasta planul de extindere a 
clădirii, care va adăuga 240 de 
magazine de lux noi și locuri de 
mâncare și băuturi. „Noua extin‑

dere a Dubai Mall este o com‑
pletare excelentă pentru unul 
dintre cele mai vizitate centre 
comerciale din lume“, a declarat 
Mohamed Alabbar, fondatorul 
Emaar, într‐un comunicat. 

El a declarat că planul reflectă 
ambiția Dubaiului de a‐și consol‐
ida poziția „ca o destinație 
globală de top“. l

Dubai Mall, unul dintre cele mai mari 
malluri din lume, înghite 400 de 

milioane de dolari și devine și mai mare


